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Szanowni Państwo,
I jak tu nie œwiêtowaæ? Tak, ju¿ t³umaczê! Ta taje-

mnicza d³oñ na ok³adce „Resa…”, zaproszeniu inaugu-
racyjnym, czy flagach 40-lecia Akademii im. Jana D³ugo-
sza w Czêstochowie, to nic innego jak w¹tek zaczerpniêty
z twórczoœci samego patrona – Jana D³ugosza. Motyw
postanowi³ u¿yæ i wykorzystaæ nasz plastyk prof. Janusz
Pacuda, który jest autorem i pomys³odawc¹ wszelkich
symboli 40-lecia. Profesorze dziêkujemy!

Numer postanowiliœmy zacz¹æ tak¹ w³aœnie ok³adk¹,
by zwróciæ uwagê Czytelników i jeszcze bardziej
uwypukliæ fakt, ¿e nasza Uczelnia ju¿ taka m³oda nie
jest i nale¿¹ siê jej gratulacje z okazji okr¹g³ego
Jubileuszu. St¹d w numerze oprócz „standardowych
tekstów” poœwieconych ¿yciu codziennemu AJD,
materia³y poœwiecone rocznicy powstania Uczelni.
Liczymy na przychylne przyjêcie i ciep³¹ krytykê w sto-
sunku do ich twórców. Mamy nadziejê, ¿e spodoba siê
równie¿ skromna wystawa zamieszczona na koñcu
„Resa…”, która powsta³a dla uczczenia Jubileuszu.
Zainteresowanych informujemy, ¿e materia³ ten dostêpny
jest równie¿ w postaci elektronicznej na stronie inter-
netowej AJD.

Œpieszymy wyjaœniæ, ¿e chocia¿ okr¹g³a rocznica
powo³ania Uczelni przypada na lato 2011, to jednak nie
sposób by³o przemilczeæ 40-t¹ Inauguracje Nowego Roku
Akademickiego i w zasadzie nie pozosta³o nic, jak
rozci¹gn¹æ uroczystoœci na ca³y rok. Bo jak tu takiej
rocznicy nie œwiêtowaæ?

Czas leci szybko i nim siê obejrzymy nasza Uczelnia
bêdzie mieæ za sob¹ pó³ wieku istnienia na mapie
akademickiej Polski. Czy nie warto by³oby uczciæ tego
wydarzenia w sposób donios³y i taki, by nasi wnukowie,
ba prawnukowi zapamiêtali na wieki? Tak sobie
pomyœleliœmy w gronie przyjació³, pracowników,
studentów, absolwentów i… wymyœliliœmy. Jak
Czêstochowa d³uga i szeroka nie ma ulicy imienia
naszego Wielkiego Patrona. Na pró¿no szukaæ pomnika,
czy choæby ma³ej tablicy informuj¹cej o zwi¹zkach
wielkiego kronikarza z Ziemi¹ Czêstochowsk¹ i blisko
niej po³o¿onego K³obucka. Ten Jubileusz jeszcze nie
przebrzmia³, ba trwa i chêtnie w³¹czamy siê w jego
obchody. Postarajmy siê wiêc by 50-ta rocznica
powstania AJD wypad³a jeszcze œwietniej i okazalej.
Byæ mo¿e spo³ecznoœæ akademicka weŸmie wtedy
udzia³ w ods³oniêciu pomnika lub nadaniu nazwy ulicy
Jana D³ugosza w Czêstochowie. By tak siê sta³o
potrzeba dzia³añ, te musi poprzedziæ konkretny plan!
Có¿ wiêc? – do roboty! Z myœl¹ t¹ pozostawiamy
Pañstwa ¿ycz¹c spokojnych, rodzinnych Œwi¹t Bo¿ego
Narodzenia i szczêœliwego 2011 Roku.
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SPIS TREŚCI

Od Redakcji

Z okazji zbliżających się
Świąt Bożego Narodzenia

zdrowia, spokoju, radości, wszelkiego
Błogosławieństwa, a w nadchodzącym

Nowym 2011 Roku spełnienia
najskrytszych marzeń

wszystkim pracownikom i studentom
Akademii im. Jana Długosza

życzy

prof. dr hab. Zygmunt Bąk
Rektor Akademii im. J. Długosza
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Gaudeamus igitur...

...jak jeden dzieñ - brzmi¹ s³owa piosenki i w podobnym tonie wypowiadali siê zgromadzeni podczas uroczystej 40.
Inauguracji Nowego Roku Akademickiego 2010/2011 w Akademii im. Jana D³ugosza w Czêstochowie. Podsumowania

Jubileuszu dokona³ w trakcie wyk³adu inauguracyjnego profesor Ryszard Szwed. Dziêkowa³ zgromadzonym za pracê na rzecz
œrodowiska akademickiego. Podkreœli³, ¿e nie by³o zmarnowanych kadencji, ka¿dy rektor pozostawi³ po sobie elementy stanowi¹ce
dorobek dzisiejszej Uczelni. Wa¿nym elementem by³o nadanie tytu³u profesora honorowego AJD francuskiemu naukowcowi
profesorowi Abdelhadiemu Kassibie.

CZTERDZIEŚCI LAT MINĘŁO...

Szanowni Pañstwo, Drodzy Przyjaciele

Niezwykle mi³o jest mi powitaæ Pañstwa podczas XL
Inauguracji Nowego Roku Akademickiego w Akademii im. Jana
D³ugosza w Czêstochowie. Dzisiejsza uroczystoœæ ma dla naszej
spo³ecznoœci szczególny charakter. Jubileusz jest wielkim
œwiêtem wszystkich ludzi zwi¹zanych z Uczelni¹: studentów,
pracowników, jej absolwentów i przyjació³. Cieszê siê, ¿e
uczestnicz¹c w dzisiejszej Inauguracji mogê zaprosiæ Was
wszystkich, tak licznie zgromadzonych, do udzia³u w obcho-
dach, które towarzyszyæ bêd¹ nam przez ca³y rok akademicki
2010/2011. Liczê, ¿e udzia³ Pañstwa w tych przedsiêwziêciach
przysporzy wielu niezwyk³ych wra¿eñ i stanie siê sposobem na
poznanie naszej Akademii, w tym jej sukcesów, osi¹gniêæ, które
nie by³yby mo¿liwe bez zaanga¿owania na przestrzeni tych
czterdziestu lat, dziêki tysi¹com ludzi reprezentuj¹cych
ró¿norodne œrodowiska i profesje. Inicjuj¹c w 1971 roku
dzia³alnoœæ Uczelni, niewielu przypuszcza³o, ¿e uda siê zbudowaæ
Akademiê o tak solidnych podstawach i tak ambitnym cha-
rakterze. Przegl¹daj¹c sprawozdania – liczby i linijki usiane
danymi, czujê siê zobowi¹zany poinformowaæ o niebywa³ym
sukcesie, jaki odnieœliœmy przez te cztery dekady istnienia.
Sukcesy s¹ nader czytelne i widoczne dla wszystkich blisko
zwi¹zanych ze œrodowiskiem akademickim. Du¿y rozwój
zanotowaliœmy w jakoœci kszta³cenia, o czym œwiadcz¹
pozytywne akredytacje Pañstwowej Komisji Akredytacyjnej
i ustawicznie powiêkszaj¹ca siê liczba kierunków kszta³cenia.
Wysok¹ pozycjê zanotowaliœmy w rozwoju badañ naukowych
– dowodami na to s¹ napawaj¹ce dumn¹ wysokie miejsca
uzyskane w rankingach przygotowywanych przez presti¿owe
czasopisma naukowe. Cieszy mnie, ¿e ostatnie lata spowodowa³y
rozwój i modernizacjê bazy lokalowej AJD. Budowa Akade-
mickiego Centrum Sportowego, modernizacja budynku
g³ównego uczelni czy adaptacja i przebudowa tej piêknej auli,
w której siê obecnie znajdujemy, s¹ najlepsz¹ tego rekomendacj¹.
Spodziewam siê, ¿e jeszcze w roku jubileuszowym, czyli na wiosnê
2011, rozpocznie siê budowa nowoczesnego obiektu na potrzeby
Wydzia³u Nauk Spo³ecznych. Jej zakoñczenie i przekazanie do
u¿ytku spowoduj¹, ¿e powstanie zwarty kampus – chluba
i zarazem pulsuj¹cy ¿yciem oœrodek kultury i wypoczynku.

Szanowni Pañstwo, Drogie Kole¿anki, Drodzy Koledzy
Ponoæ jednostka nie znaczy wiele, jednak gdy po³¹czy swe

si³y i talenty z innymi staje siê potêg¹, która zaanga¿owana

w proces budowy
mo¿e dokonaæ rze-
czy teoretycznie
uznawanych za nie-
mo¿liwe… Nie by-
³oby tej Akademii
bez Was, grona z³o-
¿onego z jednostek
i indywidualnoœci,
które po³¹czywszy
swe si³y dokona³y
tak wiele w dziele nieustaj¹cej budowy Uczelni. Nie by³oby tej
Akademii, jej sukcesów i osi¹gniêæ, bez wiary i nadziei, które
zawsze przyœwiecaj¹ budowniczym. Chcia³bym podziêkowaæ
Wam wszystkim, zarówno za ca³e zaanga¿owanie, jak i dusze,
które to w³o¿yliœcie w budowê naszej wspania³ej Uczelni!

Szanowni studenci, przyszli nasi kandydaci,
Rozpoczynacie czterdziesty rocznik kszta³c¹cy siê w murach

Akademii im. Jana D³ugosza, w œrodowisku akademickim, które
dok³ada wszelkich starañ, by podkreœliæ fakt, i¿ w procesie
funkcjonowania Uczelni proces wychowania i kszta³towania
m³odych stanowi dla nas dzia³anie priorytetowe, a wszelkie
inwestycje i dzia³ania s¹ skierowane w³aœnie z myœl¹ o po-
lepszaniu warunków w jakich pracuje m³odzie¿. Wiem, ¿e nasze
dzia³ania odbieracie pozytywnie. Potwierdzeniem tego jest fakt,
¿e z jakoœci kszta³cenia w AJD skorzysta³o ju¿ 50 tysiêcy osób,
teraz ju¿ absolwentów, którzy swym zaanga¿owaniem i przy-
wi¹zaniem do marki AJD udowodnili, ¿e wszelkie dzia³ania
podejmowane przez nas na przestrzeni czterdziestu lat by³y
trafne i w³aœciwe.

Szanowni Pañstwo,
Dziêkujê, ¿e zechcieliœcie przybyæ i uczestniczyæ w tym

najwa¿niejszym dla akademików œwiêcie jakim jest inauguracja
nowego roku akademickiego. W roku czterdziestolecia zachêcam
Was g³êboko do udzia³u w wydarzeniach zwi¹zanych z ob-
chodami jubileuszu – wszak uczelnia otwarta jest dla wszystkich
mieszkañców regionu.

Pragnê na Wasze rêce z³o¿yæ najlepsze ¿yczenia i poprosiæ
Was o przekazanie ich wspó³pracownikom, którzy nie mogli
dzisiaj przybyæ na uroczyst¹ inauguracjê. Zapraszam do roz-
wijania wspó³pracy i czerpania z naszych osi¹gniêæ i sukcesów.

Wystąpienia  prof. dr. hab. Zygmunta Bąka,
Rektora Akademii im. Jana Długosza w Częstochowie
z okazji 40. Inauguracji Nowego Roku Akademickiego 2010/2011.

Fot.: J. Warwas-Kozak
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LAUDACJA
Profesor Abdelhadi Kassiba

Uniwersytet Le Mans, Francja

Przypad³ mi dziœ w udziale zaszczyt, a równoczeœnie
przyjemnoœæ, wyg³oszenia Laudatio; mowy pochwalnej
przedstawiaj¹cej sylwetkê Pana Profesora Abdelhadi Kassiba,
któremu Wydzia³ Matematyczno-Przyrodniczy postanowi³
przyznaæ tytu³ Profesora Honorowego.

Goœcimy dzisiaj w murach naszej uczelni wybitnego
uczonego, który od wielu lat jest dobrze znany w œrodowisku
fizyków, gwoli wiêc tylko dochowania wiernoœci uniwersy-
teckiemu ceremonia³owi, przypomnê w paru s³owach  niektóre
aspekty jego dzia³alnoœci.

Profesor Abdelhadi Kassiba ukoñczy³ studia pierwszego
stopnia na kierunku Fizyka w Uniwersytecie w Le Mans we
Francji, w roku 1981. Pracê magistersk¹ obroni³ dwa lata póŸniej
w Uniwersytecie w Caen i otrzyma³ dyplom magistra ze
specjalnoœci Fizyka Cia³a Sta³ego i Fizyka Atomowa. W roku
1983 podj¹³ pracê jako asystent w Uniwersytecie w Le Mans.
Jednoczeœnie rozpocz¹³ studia doktoranckie w Uniwersytecie
w Caen. Po obronie pracy doktorskiej, w latach 1986-1989
pracowa³ jako adiunkt w Uniwersytecie w Marakeszu. Nastêpnie
wróci³ do Uniwersytetu w Le Mans, gdzie w roku 1992 obroni³
pracê habilitacyjn¹. Od roku 2000 pracuje na stanowisku
profesora w Laboratorium Fizyki Materii Skondensowanej
Uniwersytetu w Le Mans, gdzie kieruje grup¹ badawcz¹
zajmuj¹c¹ siê badaniami w³asnoœci fizycznych nanomateria³ów
i nanokompozytów hybrydowych opartych na materia³ach
pó³przewodnikowych. Profesor Kassiba jest specjalist¹
w dziedzinie badañ tych materia³ów metod¹ rezonansu parama-
gnetycznego. Jego celem jest uzyskanie nowych materia³ów do
zastosowañ elektronicznych i elektrooptycznych.

Od 2009 roku Profesor Abdelhadi Kassiba jest dyrektorem
Instututu Fizyki, Mechaniki i Akustyki oraz wicedyrektorem
Naukowego Labolatorium Badawczego Uniwersytetu du Maine
afiliowanego przec CNRS. Jest laureatem wielu nagród
naukowych, takich jak Nagroda CNRS za najlepsz¹ pracê
doktorsk¹ w roku 1986, nagroda za najlepszy artyku³ naukowy
roku 2009, przyznan¹ przez  Arab Science i Technique Fundation
– Satellite. Otrzyma³ równie¿ nagrodê za najlepsze wyst¹pienie
w ramach Conference on Hydrogen Material Sciences
odbywajacej siê w Ja³cie w 2009 roku. W roku obecnym prof.
Kassiba zosta³ profesorem „first class”.

Profesor Kassiba wypromowa³ 20 magistrów i 5 doktorów.
Jest autorem ponad 50 prac opublikowanych w recenzowanych
czasopismach naukowych oraz wspó³autorem 3 ksi¹¿ek. Jedna
z nich, zatytu³owana Electromagentism, w ci¹gu ostatnich
6 miesiêcy zosta³a sprzedana we Francji w iloœci 650 egzemplarzy.
Profesor Kassiba wyg³osi³ ponad 30 wyk³adów naukowych na
konferencjach miêdzynarodowych, w tym 11 to wyk³ady
zaproszone. Przewodniczy³ i by³ wspó³organizatorem wielu
konferencji i sympozjów miêdzynarodowych. Recenzowa³

z a r ó w n o
prace do-
ktorskie, jak
i przewody
habilitacyjne.
Jest recen-
zentem artyku³ów w 10 czasopismach naukowych, takich jak
Phys. Rev. B, Phys. Rev. Lett., J. Phys. Chem. B.

Wspó³pracuje w grupami naukowymi z Polski, Maroka,
Ukrainy, Niemiec i Tunezji, co przejawia siê we wspólnych
pracach naukowych oraz obronionych doktoratach. By³
koordynatorem programów wspó³pracy bilateralnej, takich jak
Polonium, Dnipro, Volubilis.

Profesor Kassiba anga¿uje siê równie¿ w prace dydaktyczne
i organizacyjne Uniwersytetu w Le Mans. Wyk³ada takie
przedmioty jak elektromagnetyzm, fizyka kwantowa i nanofizyka.
£¹cz¹c swoje zainteresowania naukowe oraz chêæ rozwoju oferty
edukacyjnej macierzystej uczelni jest pomys³odawc¹ i twórc¹
takich specjalnoœci na kierunku Fizyka jak „Non-destructive
testing in Physics” oraz „Nanophysics”. Specjalnoœæ Nanofizyka
zosta³a utworzona na skutek konkursu jaki zosta³ og³oszony
przez KRASP w 2005 roku. Jako partnera w tym przedsiêwziêciu
Prof. Kassiba wybra³ AJD w Czêstochowie i wspólnie z pra-
cownikami Instytutu Fizyki rozwija j¹ przez ostatnie 5 lat.
Studenci polscy i francuscy s¹ rejestrowani w obu uczelniach
partnerskich jednoczeœnie i otrzymuj¹ dyplomy ukoñczenia tych
uczelni. Prof. Kassiba zaj¹³ siê szeroko zakrojon¹ reklam¹
i upowszechnianiem tej specjalnoœci. W chwili obecnej przy-
st¹pieniem do konsorcjum dydaktycznego wraz  z Uniwersytetem
w Le Mans i AJD w Czêstochowie s¹ zainteresowane Uni-
wersytety w Sofii, Zaporo¿u, Sfax oraz Kijowie. Prof. Kassiba
bra³ udzia³ w wielu targach edukacyjnych na ca³ym œwiecie,
gdzie reklamowa³ nasze wspólne przedsiêwziêcie, oraz re-
prezentowa³ Instytut Fizyki AJD w Czêstochowie jako partnera
prowadzonych studiów. Jako koordynator studiów ze strony
francuskiej, pomaga polskim studentom przebywaj¹cym we
Francji. Czêsto jest to pomoc finansowa, bez której pobyt
studentów AJD w Le Mans by³by niemo¿liwy. Jest inicjatorem
pozyskiwania pomocy materialnej dla studentów AJD po-
chodz¹cej od w³adz regiony Sarthe oraz Ministerstwa Edukacji
i Nauki we Francji. Dziêki inicjatywie profesora Kassiby mo¿liwy
by³ wyjazd 10 polskich studentów do Francji. Piêciu z tych
studentów ju¿ ukoñczy³o studia polsko-francuskie.

Przedstawiaj¹c Pañstwu postaæ Profesora Kassiby i przy-
pominaj¹c fakty z Jego ¿yciorysu naukowego, wyra¿am g³êbokie
przekonanie, ¿e tytu³ Profesora Honorowego naszej Uczelni
sk³adamy w godne rêce.

prof. dr hab. Zdzis³aw Stêpieñ

Magnificencjo Rektorze, wszyscy szanowni Pañstwo, którzy swoj¹
obecnoœci¹ uœwietniacie dzisiejsz¹ uroczystoœæ, przede wszystkim zaœ
dostojny nasz Goœciu, szanowny Panie Profesorze Kassiba.

Fot.: J. Warwas-Kozak
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Marek Makowski: Czterdzieœci lat w dziejach Akademii
minê³o. Proszê o podsumowanie tego czasu – sukces czy
pora¿ka…?
Rektor Zygmunt B¹k: Zdecydowanie sukces. Uczelnia okrzep³a
i spe³nia standardy akademickie. Jak w czasach biblijnych po 40
latach wêdrówki zbli¿amy siê do ziemi obiecanej. Pokolenie pio-
nierów odchodzi na emeryturê, a przed ich nastêpcami staje
zadanie przekszta³cenia AJD w Uniwersytet. To trudne zadanie,
wymagaj¹ce wype³nienia standardów jakoœciowych, badañ,
poziomu kszta³cenia, bazy lokalowej. Nie ma prostej kontynuacji
dzia³añ poprzedników.
MM: …Czy móg³by Pan przedstawiæ charakter przemian, jakie
zasz³y i jakich mo¿na oczekiwaæ?
Rektor ZB: Ogromny prze³om przynios³y lata 90. Proszê sobie
wyobraziæ, ¿e z kilkuset studentów na pocz¹tku funkcjonowania
Uczelni, ich liczba wzros³a do blisko 20 tysiêcy „w chwilach
najwiêkszej œwietnoœci”. Uruchomiliœmy nowe kierunki studiów
takie jak administracja czy zarz¹dzanie, co by³o zwiastunem
powolnego odejœcia od kszta³cenia nauczycieli i ewolucji Uczelni
w stronê realnych potrzeb i oczekiwañ rynku pracy, które, jak
wiemy, maj¹ dla naszych kandydatów najwiêksze znaczenie.
Chocia¿ u swego zarania Uczelnia kszta³ci³a wy³¹cznie nauczy-
cieli, w reakcji na zapotrzebowanie rynku pracy Uczelnia zaczê³a
ewoluowaæ w kierunku profilu uniwersyteckiego, studenci
kierunków nienauczycielskich: administracji, zarz¹dzania,
biotechnologii, grafiki, politologii, malarstwa, informatyki czy
te¿ in¿ynierii bezpieczeñstwa dominuj¹ w strukturze Uczelni.
Gdy ju¿ troszkê okrzepliœmy, dzia³alnoœæ protoplasty AJD nabra-
³a rumieñców i zaczêliœmy odnotowywaæ pierwsze sukcesy na
arenie akademickiej oraz stawaliœmy siê coraz bardziej rozpozna-
walni. Nadal jednak bol¹czk¹ by³a baza lokalowa – co wp³ywa³o
na trudnoœci z uruchamianiem nowych kierunków. Akces Polski
do Unii Europejskiej otworzy³ przed nami nowe perspektywy.
Budowa Akademickiego Centrum Sportowego, przebudowa hali
sportowej na aulê WNS czy wreszcie perspektywa budowy
siedziby WNS, rozwi¹¿¹ problemy lokalowe.
MM: Tak siê z³o¿y³o, ¿e najbardziej burzliwy okres w rozwoju
Uczelni to prze³om wieków…
Rektor ZB: Zgadza siê. Coraz wiêcej nowych kierunków, ju¿
nie tylko nauczycielskich, ale i o specjalnoœciach umo¿li-
wiaj¹cych pracê w wielu ró¿norodnych ga³êziach gospodarki,
instytucjach pañstwowych, samorz¹dowych, monitoruj¹cych,
na estradzie czy po prostu umo¿liwiaj¹cych uruchomienie
i prowadzenie w³asnej dzia³alnoœci gospodarczej. Utworzenie
nowych jednostek, w tym najwiêkszej – Wydzia³u Nauk Spo³ecz-
nych. Prze³omowe konferencje i sukcesy w badaniach nauko-
wych. Do tego dochodz¹ sukcesy wydawnictwa, medale

i wysokie miejsca zdo-
byte przez naszych
sportowców, uzyskanie
pierwszych uprawnieñ
do nadawania stopnia
doktora i doktora ha-
bilitowanego, kolejne
inwestycje – budowa
Magazynu Ksi¹¿ek,
ACS-u, liczne remonty
i modernizacje… Móg³-
bym wymieniaæ bez
koñca… (œmiech)
MM: I rozbudzone ape-
tyty na przekszta³cenie
Uczelni w Uniwersy-
tet…
Rektor ZB: Tak, wœród tych sukcesów by³y i pora¿ki. Kierunek
rozwoju w stronê Uniwersytetu jest niezmienny. Fakt, pierwsze
podejœcie, ba, podejœcia nie zakoñczy³y siê sukcesem, ale
czynników sk³adowych by³o wiêcej. Nie da siê tutaj obarczyæ
win¹ spo³ecznoœci akademickiej. Bardziej doszukiwa³bym siê jej
w utracie przez Czêstochowê statusu miasta wojewódzkiego.
Bo czy dzisiaj któraœ ze stolic wojewódzkich nie ma na swoim
terenie uniwersytetu? (sic!) Có¿, z raz wyznaczonych celów nie
rezygnujemy!
MM: Jakie wiêc s¹ zadania na najbli¿sze lata?
Rektor ZB: Wzmacnianie Uczelni i szukanie swoich szans
poprzez realizacjê chocia¿by projektów europejskich, ambitnych
badañ naukowych, uzyskiwanie uprawnieñ i uruchamianie stu-
diów doktoranckich na nowych kierunkach. Bêdziemy rozbudo-
wywaæ Uczelniê – najpierw, ju¿ w roku 2011, nowy obiekt dla
Wydzia³u Nauk Spo³ecznych, w dalszej perspektywie tworzenie
kampusu uniwersyteckiego. Wszystkie podjête dzia³ania z pew-
noœci¹ wp³yn¹ na stworzenie podstaw pod utworzenie nowo-
czesnego uniwersytetu, który bêdzie pracowa³ dla ca³ego naro-
du, ale w szczególnoœci dla spo³ecznoœci Ziemi Czêstochowskiej
i subregionu pó³nocnego Œl¹ska.
MM: Panie Rektorze, jaki jest najwiêkszy sukces w dziejach
Uczelni?
Rektor ZB: Fakt, ¿e spoœród kilkuset polskich uczelni wybra³o
nas i zaufa³o ju¿ 50 tysiêcy osób, teraz naszych absolwentów.
Liczymy na kolejne 50 tysiêcy, co da nam okr¹g³¹ liczbê – to
oczywiœcie ¿art, bo najwa¿niejsza jest jakoœæ kszta³cenia i poziom
jaki przez lata studiowania osi¹gn¹ m³odzi ludzie, którzy s¹
najwiêksz¹ wartoœci¹ naszej Ojczyzny.
MM: Dziêkujê za rozmowê i ¿yczê dalszych sukcesów…

CZTERDZIEŚCI LAT
I CORAZ WIĘKSZE AMBICJE

Czterdzieœci lat minê³o, no mo¿e nie jak jeden dzieñ, ale jednak… czy to powa¿ny wiek dla Uczelni?
czy ledwie pozwalaj¹cy wyjœæ z okresu dojrzewania i stawiaæ pierwsze samodzielne kroki na akademickiej

mapie Polski? Zostawmy to i skupmy siê na s³owach Rektora Akademii im. Jana D³ugosza
dr. hab. Zygmunta B¹ka, prof. AJD, który poproszony o podsumowanie osi¹gniêæ minionego

czterdziestolecia przedstawia status quo Uczelni.

JM Rektor AJD dr hab. Zygmunt B¹k,
prof. AJD,  fot.: J. Warwas-Kozak
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40 LAT UCZELNI
WYDARZENIA. LUDZIE.

DOKONANIA.
Wyk³ad inauguracyjny prof. dr. hab. Ryszarda Szweda wyg³oszony podczas 40. inauguracji roku
akademickiego w dniu 29 wrzeœnia 2010 r.

Magnificencjo,
Dostojni Goœcie,
Szanowni Pañstwo.

Wyk³ad nale¿y rozpocz¹æ od kilku wyjaœnieñ:

1. W zwi¹zku z rozpoczynaj¹cym siê rokiem jubileuszowym
temat wyk³adu 40 – lat Uczelni. Wydarzenia. Ludzie.
Dokonania nie wymaga dodatkowego uzasadnienia.

2. Powierzenie wyk³adu jednemu z by³ych rektorów niesie
pewne ryzyko – ryzyko subiektywizmu lub, u¿ywaj¹c innego
okreœlenia – ograniczonego obiektywizmu. Pragnê zapewniæ,
i¿ bêdê siê stara³ byæ obiektywny. W miarê.

3. Dwudziestominutowy czas wyk³adu przewidziany w har-
monogramie uroczystoœci pozwala jedynie na ogólne, syn-
tetyczne i niestety na wybiórcze ujêcie tematu. St¹d moja
proœba o zrozumienie i wyrozumienie, jeœli zdaniem Pañstwa
istotne wydarzenia, dokonania, nazwiska znakomitych ludzi
nie znajd¹ siê w wyk³adzie.

4. Wszystkim zainteresowanym szczegó³owymi informacjami
o Uczelni pragnê zarekomendowaæ publikacjê pt. Droga do
Akademii: WSN – WSP – AJD, wydan¹ w roku 2006.

Rozwa¿ania o Uczelni rozpocz¹æ nale¿y od daty wyjœciowej
– 30 lipca 1971 r. W dniu tym Rada Ministrów powo³a³a Wy¿sz¹
Szko³ê Nauczycielsk¹ w Czêstochowie. Jest to wa¿na data
i wa¿ne wydarzenie w dziejach naszej Uczelni. Jest to wa¿na
data i wa¿ne wydarzenie w historii Czêstochowy i regionu czê-
stochowskiego.

Czêstochowa w latach siedemdziesi¹tych rozwija³a siê tak
pod wzglêdem gospodarczym, jak i oœwiatowym, i kulturalnym.
W mieœcie czynnych by³o 140 przedsiêbiorstw przemys³owych
z Hut¹, nosz¹c¹ w tym czasie imiê B. Bieruta, na czele.
Powstawa³y nowe szko³y, placówki oœwiatowo-wychowawcze,
domy kultury i œwietlice zak³adowe, biblioteki. Brakowa³o
fachowo przygotowanych kadr. Szkolnictwo ukierunkowane
by³o na kszta³cenie pracowników dla przemys³u. W mieœcie
czynnych by³o 38 dziennych szkó³ zawodowych, 10
wieczorowych szkó³ zawodowych, 13 techników i tylko 4 licea
ogólnokszta³c¹ce. Jedyna wy¿sza uczelnia, dynamicznie
rozwijaj¹ca siê Politechnika Czêstochowska, zgodnie ze swym
charakterem kszta³ci³a kadry dla przemys³u i gospodarki.

Odczuwalny by³ brak instytucji kszta³c¹cych dla potrzeb
oœwiaty, kultury, sztuki, administracji, dla potrzeb ¿ycia
artystycznego i duchowego. Odczuwalny by³ brak wy¿szej
uczelni humanistycznej. Próby utworzenia takowej tu¿ po
zakoñczeniu wojny zakoñczy³y siê niepowodzeniem. Zatem

utworzenie w 1971 roku Wy¿szej Szko³y Nauczycielskiej stwo-
rzy³o szansê i dawa³o nadziejê na powstanie uczelni o charakterze
humanistycznym, o charakterze uniwersalnym. I te nadzieje siê
spe³ni³y, mo¿e jeszcze nie ca³kowicie, nie utworzyliœmy
uniwersytetu, ale ju¿ od dawna jesteœmy uczelni¹ uniwersaln¹,
kszta³c¹c¹ w wielu kierunkach i specjalnoœciach, przygotowuj¹c¹
kadry dla wielu dziedzin ¿ycia zawodowego, a zaczynaliœmy tylko
od kierunku nauczycielskiego.

Ju¿ w roku 1973 uczelnia otrzyma³a prawa akademickie,
a w rok póŸniej na mocy rozporz¹dzenia Rady Ministrów z dnia
20 sierpnia 1974 r. zosta³a przekszta³cona w Wy¿sz¹ Szko³ê
Pedagogiczn¹, posiadaj¹c¹ uprawnienia magisterskie.

Wy¿sza Szko³a Nauczycielska i przez pierwsze lata Wy¿sza
Szko³a Pedagogiczna funkcjonowa³a w strukturze dwuwy-
dzia³owej:
1. Wydzia³ Pedagogiczny – od 1974 r. Humanistyczno-

Pedagogiczny
2. Wydzia³ Matematyczno-Przyrodniczy
W roku 1989 utworzony zosta³ Wydzia³ Wychowania
Artystycznego.
W roku 1990 utworzona zosta³a struktura czterowydzia³owa:
1. Wydzia³ Filologiczno-Historyczny
2. Wydzia³ Matematyczno-Przyrodniczy
3. Wydzia³ Pedagogiczny
4. Wydzia³ Wychowania Artystycznego.

W ramach wydzia³ów powstawa³y nowe instytuty, zak³ady
naukowe, kierunki i specjalnoœci. Oferta kszta³cenia ka¿dego
roku by³a wiêksza, i co wa¿niejsze, uwzglêdniaj¹ca oczekiwania
i zapotrzebowanie m³odzie¿y. W latach dziewiêædziesi¹tych
dominowa³y kierunki nienauczycielskie.

Podobne procesy zachodzi³y we wszystkich uczelniach pe-
dagogicznych w Polsce. Uczelnie te w swej dzia³alnoœci dyda-
ktycznej i naukowej spe³nia³y te same funkcje, co uniwersytety.

Prof. dr hab. Ryszard Szwed podczas wyk³adu inauguracyjnego,
fot.: J. Warwas-Kozak
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St¹d te¿ œrodowiska akademickie Wy¿szych Szkó³ Pedago-
gicznych wyst¹pi³y z ide¹ przekszta³cenia WSP w uniwersytety.

Ideê tê podjê³a tak¿e nasza uczelnia ju¿ na pocz¹tku lat 90-
tych. Nale¿a³o jednak sprostaæ wymogom formalnym i prawnym.
Po dziesiêcioletnich przygotowaniach i dyskusjach z³o¿ony
zosta³ do Sejmu wspólny wniosek przez Wy¿sz¹ Szko³ê
Pedagogiczn¹, Wy¿sze Seminarium Duchowne i Instytut
Teologiczny o utworzenie Uniwersytetu Czêstochowskiego.
Pierwsze czytanie projektu ustawy, podpisanego przez 233
pos³ów, odby³o siê na posiedzeniu plenarnym Sejmu w dniu 21
maja 2001 r. Pos³em sprawozdawc¹ by³ pose³ Tadeusz Wrona.
Odby³y siê tak¿e dyskusje nad projektem w Komisjach Sej-
mowych.Dalsze prace zosta³y przerwane ze wzglêdu na zakoñ-
czenie kadencji Sejmu oraz wejœcie w ¿ycie nowej ustawy
o szkolnictwie wy¿szym, precyzuj¹cej kryteria tworzenia uni-
wersytetów.

I chocia¿ do powstania Uniwersytetu nie dosz³o to realizacja
jego idei odegra³a donios³¹ rolê w rozwoju Uczelni. Powsta³y
nowe instytuty i kierunki, znacz¹co wzros³a liczba samodzielnych
pracowników naukowych, uzyskaliœmy prawo doktoryzowania
z historii i fizyki. Poszczególne Instytuty zaczê³y systematycznie
wydawaæ swoje roczniki naukowe, systematycznie wzrasta³a
liczba publikacji wydawanych przez wydawnictwo uczelniane.
(wydawano oko³o 100 publikacji rocznie), powsta³ Uniwersytet
Trzeciego Wieku oraz Letnia Szko³a Jêzyka i Kultury Polskiej
dla Polonii.

Nast¹pi³o znaczne polepszenie bazy lokalowej. Wykupiono
budynek przy ul. Waszyngtona 4/8, dziœ budynek g³ówny
Uczelni, zakoñczono budowê gmachu, okreœlanego symbolem
D1, przy ul. Armii Krajowej 13/15, rozpoczêto budowê Magazynu
Ksi¹¿ek Bibliotecznych.

Idea utworzenia Uniwersytetu by³a czynnikiem akty-
wizuj¹cym, mobilizuj¹cym i jednocz¹cym œrodowiska pra-
cownicze i studentów. Znalaz³a ¿ywy oddŸwiêk i poparcie
spo³eczeñstwa miasta i regionu czêstochowskiego. Formalnego
poparcia udzieli³y instytucje administracyjne, ugrupowania
polityczne, spo³eczne i wyznaniowe. Szczególnego wsparcia
udzieli³ Metropolita Czêstochowski ks. arcybiskup Stanis³aw
Nowak.

Z inicjatywy parlamentarzystów: senatorów Tomasza Mi-
cha³owskiego i Grzegorza Lipowskiego, pos³a Szymona Gi-
¿yñskiego oraz cenionego spo³ecznika dyrektora Ireneusza
Gêbskiego powsta³a Fundacja na Rzecz Utworzenia Uni-
wersytetu w Czêstochowie.

Atmosfera zaanga¿owania i ¿yczliwoœci towarzyszy³a ko-
lejnemu etapowi w rozwoju uczelni, zapocz¹tkowanemu zmian¹
nazwy. Projekt ustawy o nadanie Wy¿szej Szkole Pedagogicznej
nazwy „Akademia im. Jana D³ugosza w Czêstochowie” przedsta-
wiony zosta³ w Sejmie w dniu 30 czerwca 2004 r. przez pani¹
pose³ Danutê Polak. Projekt zyska³ aprobatê pos³ów i senatorów.
W dniu 1 paŸdziernika 2004 r. uczelnia rozpoczê³a dzia³alnoœæ
jako Akademia im. Jana D³ugosza.

Szeœcioletni okres jej funkcjonowania zaznaczy³ siê dalszym
rozwojem kadrowym, organizacyjnym, dydaktycznym, nauko-
wym oraz powiêkszeniem substancji lokalowej. W tym czasie
utworzony zosta³ i podj¹³ funkcjonowanie Wydzia³ Nauk
Spo³ecznych (2007 r.), Wydzia³ Filologiczno-Historyczny uzyska³
uprawnienia nadawania stopnia naukowego doktora habili-
towanego nauk humanistycznych w dyscyplinie historia.
Uprawnienia te pozwoli³y na utworzenie studiów III stopnia
(doktorskich) ciesz¹cych siê du¿ym zainteresowaniem. Oddano
do u¿ytku: Magazyn Ksi¹¿ek Bibliotek G³ównej, Akademickie
Centrum Sportowe, aulê Wydzia³u Nauk Spo³ecznych, plane-
tarium, rozpoczêto przygotowania do budowy gmachu Wydzia³u
Nauk Spo³ecznych.

Koñcz¹c rozwa¿ania o najwa¿niejszych wydarzeniach
i dokonaniach, pragnê jedynie zasygnalizowaæ kilka problemów:
1.   Zatrudnienie. Akademickoœæ uczelni wy¿szej oraz mo¿liwoœæ

uzyskania przez ni¹ uprawnieñ magisterskich, doktorskich,
habilitacyjnych zale¿na jest m.in. od iloœci kadry naukowej,
a przede wszystkim od liczby samodzielnych pracowników
naukowych (po habilitacji). Dynamiczny wzrost kadry
samodzielnych pracowników naukowych nast¹pi³ w Wy¿szej
Szkole Pedagogicznej od po³owy lat dziewiêædziesi¹tych:
1995 r. – 75 osób, 1997 r. – 96, 2000 – 115, 2003 – 128, 2005 –
127, 210 – 124. Uczelnia pod wzglêdem zatrudnienia kadry
naukowej spe³nia kryteria uniwersyteckie. Akademia im. Jana
D³ugosza w Czêstochowie zatrudnia dziœ ponad 750 pracow-
ników (naukowych, dydaktyczno-naukowych, admi-

nistracyjnych i obs³ugi). Jest wiêc,
podobnie jak Politechnika Czêsto-
chowska, jednym z najwiêkszych
pracodawców. Fakt ten powinien byæ
uwzglêdniany w bie¿¹cej i pers-
pektywicznej strategii rozwoju miasta
i regionu.
2. Studenci. O randze, znaczeniu
i popularnoœci uczelni œwiadczy liczba
kandydatów ubiegaj¹cych siê
o przyjêcie na studia oraz liczba
studiuj¹cej m³odzie¿y. Do koñca lat 80-
tych studiowa³o oko³o 3 tys. w formie
stacjonarnej, zaocznej i wieczorowej.
Dynamiczny wzrost liczby studentów
nast¹pi³ w latach 90-tych, o czym
œwiadcz¹ poni¿sze dane:

Fot.: J. Warwas-Kozak
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Rok Ogó³em Studia Studia

 studentów stacjonarne niestacjonarne

1993 4 483 2 509 1974
1995 7 607 2 850 4 757
1997 10 268 3 306 6 965
1999 12 784 4 034 8 750
2002 14514 6 112 8 402

Wzrost liczby studentów stanowi³ powa¿ne wyzwanie
organizacyjne, dydaktyczne i naukowe dla w³adz uczelni oraz
wszystkich pracowników.

Pocz¹wszy od 2003 r. liczba studentów mala³a i w roku 2009
wynosi³a 8 799 – w tym 6 171 na studiach stacjonarnych i 2 626
– niestacjonarnych. Znacz¹co zmala³a liczba studentów
zaocznych, natomiast na studiach dziennych zachowa³a siê na
podobnym poziomie (ok. 6 tys.).
3. Absolwenci. Liczba absolwentów zbli¿a siê do 50 tysiêcy.

Wielu z nich znalaz³o swoje miejsce w oœwiacie, kulturze,
administracji, polityce. Nazwiska niektórych znane s¹ w kraju
i za granic¹ – Andrzej Szewiñski, znakomity sportowiec,
trener, senator RP, Tomasz Sêtowski – œwiatowej s³awy
artysta malarz. Wielu absolwentów utrzymuje kontakt
z macierzyst¹ Uczelni¹ i w miarê mo¿liwoœci s³u¿y jej pomoc¹.
Z du¿¹ nadziej¹ i ¿yczliwoœci¹ odnieœæ siê nale¿y do faktu
powo³ania Stowarzyszenia Absolwentów i Przyjació³ Aka-
demii im. Jana D³ugosza. Funkcjonuj¹ce Stowarzyszenia
Absolwentów przy wielu uczelniach dostarczaj¹ na ogó³
dobrych przyk³adów ró¿norodnych form wiêzi i wspó³pracy
pomiêdzy absolwentami a macierzyst¹ uczelni¹.

4. Sport akademicki. Nie sposób mówiæ o Uczelni z pominiêciem
sportu akademickiego. Sukcesy naszych studentów –
sportowców s¹ na ogó³ znane. Z okazji Jubileuszu nale¿y
jednak¿e przypomnieæ niektóre z nich:

- udzia³ studentów – siatkarzy w Igrzyskach Olimpijskich
w Atlancie w 1996 r. oraz mistrzostwach œwiata i Europy,

- udzia³ naszych sportowców w Uniwersjadach, Akademickich
Mistrzostwach Œwiata i Akademickich Mistrzostwach
Europy,

- szeœciokrotne zdobycie przez pingpongistki Pucharu Polski,
- zdobycie w ramach wspó³zawodnictwa sportowego wœród

wy¿szych uczelni w Polsce w latach 1975 – 2010 – 329 medali.
5. Uczelnia w œrodowisku. Przez ca³e 40 lat uczelnia œciœle

zwi¹zana by³a z ¿yciem miasta i regionu. Wszystkie Instytuty:
humanistyczne, artystyczne, pedagogiczne, matematyczno
-przyrodnicze oraz Biblioteka G³ówna, Wydawnictwo,
Studium Wychowania Fizycznego i Sportu podejmowa³y
dzia³alnoœæ na rzecz miasta i we wspó³pracy z miastem, jego
instytucjami, stowarzyszeniami i organizacjami. Dzia³alnoœæ
ta by³a dostrzegana i przyjmowana z du¿¹ ¿yczliwoœci¹ przez
mieszkañców, instytucje oraz w³adze miasta i regionu.
¯yczliwoœæ wobec Uczelni wykazywali wojewodowie czê-
stochowscy: Miros³aw Wierzbicki, Grzegorz Lipowski, Jerzy
Gu³a, Cezary Marek Graj, Szymon Gi¿yñski oraz prezydenci
miasta: Tadeusz Wrona, Halina Rozpondek, Ewa Janik,
Wies³aw Maras. Dziêki zrozumieniu potrzeb Uczelni uda³o
siê rozwi¹zaæ niejeden trudny problem, który bez zaanga-
¿owania siê wojewody czy prezydenta by³ nierozwi¹zywalny.

Powy¿sze s³owa odnosz¹ siê równie¿ do parlamentarzystów,
pos³ów i senatorów naszego okrêgu wszystkich kadencji. S³owa
po-dziêkowania obecnie urzêduj¹cym w³adzom przekaza³ Jego
Magni-ficencja.

Przez ostatnie dwadzieœcia lat spo³ecznoœæ akademicka:
pracownicy, studenci, w³adze uczelni doznawa³a szczególnej
¿yczliwoœci od Jego Ekscelencji Metropolity Czêstochowskiego
ksiêdza arcybiskupa dr. Sta-nis³awa Nowaka. Za tê szczególn¹
troskê i ¿yczliwoœæ raz jeszcze wypada podziêkowaæ.

Szanowni Pañstwo
G³ówny ciê¿ar prowadzenia uczelni spoczywa na rektorze.

Od jego wizji, nakreœlonych celów, konsekwencji ich realizacji,
umiejêtnoœci organizacyjnych, cech osobowoœciowych zale¿y
czêsto codzienna praca a tak¿e perspektywiczny rozwój uczelni.
St¹d te¿ ka¿dorazowa zmiana, a od pocz¹tku lat 90-tych wybór
rektora wzbudza du¿e emocje i nadzieje. Tê zaszczytn¹, trudn¹
i odpowiedzialn¹ funkcjê kolejno pe³nili:

doc. dr Marian Jakubowski
prof. dr hab. Janusz Sztumski
prof. dr hab. W³odzimierz Brzezin
prof. dr hab. Edward Polanowski
prof. dr hab. Józef Œwi¹tek
prof. dr hab. Ryszard Szwed
prof. dr hab. Janusz Berdowski
prof. dr hab. Zygmunt B¹k.
Galeriê rektorów w sali Senatu rozpoczyna portret dr.

Konstantego Zajdy, ostatniego dyrektora Studium Nauczy-
cielskiego oraz formalnego i faktycznego organizatora Wy¿szej
Szko³y Nauczycielskiej. Umieszczenie jego portretu w galerii
rektorów spotka³o siê z uznaniem spo³ecznoœci uczelni.

Szanowni Pañstwo!
Mam œwiadomoœæ tego, i¿ jako jeden z by³ych rektorów nie

powinienem wypowiadaæ zdañ oceniaj¹cych i wartoœciuj¹cych.
Proszê mi jednak wybaczyæ, i¿ wypowiem nastêpuj¹c¹ konsta-
tacjê: W historii Uczelni nie by³o kadencji straconej. Przebiega³y
one ró¿nie, ró¿nie te¿ rozk³ada³y siê akcenty i kierunki pracy.
Przebiega³y w odmiennych warunkach ideowych, politycznych
a tak¿e ekonomiczno-spo³ecznych. Zale¿ne by³y od wielu
czynników zewnêtrznych i wewnêtrznych. Przebiega³y w dwu
epokach polityczno-ustrojowych. Jednak¿e ka¿da kadencja
stanowi³a dalszy postêp w modernizacji i doskonaleniu uczelni,
ka¿da by³a kolejnym etapem jej rozwoju.

Rozwój ten by³ mo¿liwy przede wszystkim dziêki ludziom –
pracownikom naukowo-dydaktycznym oraz pracownikom, którzy
nie s¹ nauczycielami akademickimi. Wielu z nich zas³uguje na
szczególn¹ pamiêæ i szczególny szacunek. Tworzyli bowiem
podstawy uczelni, wydzia³ów, instytutów, zak³adów, osi¹gali
i osi¹gaj¹ znakomite wyniki w pracy naukowej i dydaktycznej,
dawali przyk³ad akademickiej postawy i akademickich oby-
czajów. Nie sposób, ze wzglêdu na ograniczony czas wyk³adu,
wymieniæ wszystkich, którzy wymienieni byæ powinni.
W powszechnej œwiadomoœci funkcjonuje wiele znakomitych
postaci. Wœród nich m.in.:

prof. Aleksander Grabara
prof. Wanda Rachalska
prof. Marek Szczepañski
prof. Franciszek Marek



RRRRReseseseses     aaaaacademiCcademiCcademiCcademiCcademiCaeaeaeaeae

10

Gaudeamus igitur...
ks. prof. Stanis³aw Pamu³a
z Wydzia³u Pedagogicznego

prof. Walter Wojciechowski
prof. Piotr Tomasik
prof. Wanda Œliwa
oraz profesorowie ze Lwowa zatrudnieni w Uczelni
prof. Oksana Bodak
prof. W³odzimierz Sawicki
z Wydzia³u Matematyczno-Przyrodniczego

prof. Edward Polanowski
prof. Aleksander Swie¿awski
prof. Andrzej Zakrzewski
ks. prof. Jan Zwi¹zek
prof. Stefan Folaron
dr Barbara Czekaj-Kubicka
z Wydzia³u Filologiczno -Historycznego

prof. Andrzej Niekrasz
prof. Ryszard Osadczy
prof. Edward Bogus³awski
prof. Zbigniew Kalemba
z Wydzia³u Wychowania Artystycznego.

Niektóre jednostki organizacyjne uczelni uto¿samiane s¹
z konkretn¹ osob¹ np.:

Uniwersytet Trzeciego Wieku – dr Maria Juszczyk
Wydawnictwo WSP – red. Stanis³aw Podobiñski
Akademicki Zwi¹zek Sportowy – czy sekcja tenisa sto³owego

– dr Wies³aw Piêta.

Dzia³alnoœæ naukowa, dydaktyczna, artystyczna i spo³eczna
znajduje uznanie w kraju i za granic¹.

Profesorowie:
Stefan Folaron
Janusz Berdowski
Ireneusz Œwita³a
oraz dr Krzysztof Czajkowski
otrzymali w uczelniach zagranicznych tytu³y Doktora

Honoris Causa.

Badania naukowe prof. Tadeusza Dubickiego poœwiêcone
historii Rumunii i relacjom polsko-rumuñskim znalaz³y uznanie
w postaci odznaczenia Orderem Komandorskim Zas³ugi dla
Kultury nadanym przez prezydenta Rumunii. W uznaniu zas³ug
T. Dubicki kilkakrotnie zapraszany by³ na audiencje dyplomatów
polskich z Prezydentami Rumunii.

Akademia im. Jana D³ugosza za zas³ugi wniesione w rozwój
wspó³pracy z uczelniami zagranicznymi od roku 2007 przyznaje
tytu³ Profesora Honorowego AJD. Tytu³ ten otrzymali:

prof. dr hab. Jurij Bielajew – Pañstwowy Uniwersytet
w Chersoniu (Ukraina)

prof. dr hab. Aleksander W. G³uzman – Krymski Uniwersytet
Humanistyczny w Ja³cie (Ukraina)

prof. dr hab. Aleksander Spiwakowski – Pañstwowy
Uniwersytet w Chersoniu (Ukraina)

prof. Anna Claude – Daumont – Uniwersytet Caen (Francja)
prof. dr hab. Augustyn Bañka – (oœrodki akademickie:

Poznañ, Toruñ, Katowice, Kraków, Lublin, Czêstochowa)
prof. Abdelhadi Kassiba – Uniwersytet Le Mans (Francja).

Pracownicy naszej Uczelni s¹ laureatami wielu konkursów
i nagród:

dr Marceli Antoniewicz
prof. Andrzej Zakrzewski
ks. prof. Jan Zwi¹zek
prof. Marian G³owacki
prof. Ryszard Szwed
prof. Dariusz Z³otowski
s¹ laureatami presti¿owej nagrody im. Karola Miarki, przy-

znawanej od roku 1983 przez wojewodów województwa œl¹s-
kiego i opolskiego za upowszechnianie kultury i nauki.

Z szacunkiem odnieœæ siê nale¿y do Kole¿anek i Kolegów,
którzy rozpoczynali pracê w pierwszych latach dzia³alnoœci
uczelni i pracuj¹ do dziœ.

Najd³u¿ej, bo od roku 1972 pracuj¹:
dr Wanda Zych
oraz
Wies³awa Raczyñska – samodzielny referent
Andrzej Holi – pracownik naukowo-techniczny.

W roku nastêpnym (1973) pracê podjêli
prof. Zdzis³aw Stêpieñ – obecny Dziekan Wydzia³u Mate-

matyczno-Przyrodniczego
prof. Jacek Filipecki
dr Ewa Jakubczyk
dr Irena Kotu³a
dr Teresa Zujewska
dr Bernard Marciniak
El¿bieta Kasprzycka – pracownik naukowo-techniczny

W roku powo³ania Wy¿szej Szko³y Pedagogicznej – 1974 –
podjêli pracê i pracuj¹ do dziœ:

dr Irena Fidytek
dr Jadwiga Knop
dr Joanna Rodziewicz -Gruhn
dr Wojciech Gruhn
dr Henryk Ko³odziej
dr Zygmunt Olesik
dr Stanis³aw Tkaczyk
dr Andrzej Wrêczycki
mgr Joanna Grochowska – st. kustosz dypl.
mgr Gra¿yna Klecha – kierownik dziekanatu
Urszula Brzozowska – st. maszynistka
Marta Kowalczyk – sam. referent
Zdzis³aw Nowak – pracownik naukowo-techniczny.

40 lat minê³o!
Co nam zosta³o z tamtych lat? Wiele. S¹dzê, ¿e bardzo

wiele! Ale najwa¿niejsze to poczucie dobrze spe³nionego
obowi¹zku. Poczucie dobrze spe³nionego obowi¹zku wobec
m³odzie¿y, nauki, wobec Czêstochowy.
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Po raz pierwszy w historii AJD wrêczono 25
listopada 2010 r. tytu³ Doktora Honoris Causa. Zaszczytnym
tytu³em zosta³ wyró¿niony historyk prof. dr hab. Henryk
Samsonowicz. – To dla mnie bardzo du¿y zaszczyt zostaæ obda-
rzonym tytu³em Doktora Honoris Causa w czêstochowskiej
Uczelni, której patronuje chyba najwiêkszy z polskich history-
ków, Jan D³ugosz – mówi³ do zgromadzonych pracowników,
studentów i goœci AJD prof. Henryk Samsonowicz. – Zosta³em
tutaj niezwykle ciep³o przyjêty. Uczelni ¿yczê, by jak najszybciej
zosta³a uniwersytetem. Z tego, co widzê jesteœcie bliscy tego
celu. Œwiadczy o tym zgromadzona kadra czy dorobek w postaci
wspania³ych budynków.

Uroczystoœæ wrêczenia tytu³u odby³a siê w trakcie uroczys-
tego posiedzenia Senatu AJD (aula Wydzia³u Nauk Spo³ecznych
AJD). W trakcie spotkania dokonano uroczystej promocji i wrê-
czenia dyplomów doktorantom. Otrzymali je: Wioleta Ciepluch-
Trojanek, Rafa³ Miedziñski, Monika Pokladko, Urszula Kotlar-
czyk, Grzegorz Engel, Karolina Kowalska, Joanna Bochaczek-
Tr¹bska. Wrêczono równie¿ odznaczenia. Z³oty Krzy¿ Zas³ugi
otrzymali: prof. dr hab. Tadeusz Srogosz, mgr Waldemar Mroczek.
Srebrny Krzy¿ Zas³ugi otrzymali: prof. dr hab. Ireneusz Œwita³a,
dr El¿bieta Anna Stawiarska, prof. dr hab. Grzegorz £ukomski.
Br¹zowy Krzy¿ Zas³ugi otrzymali: dr Maryla Renat, dr Prze-
mys³aw Jezio-rowski. Z³oty Medal za D³ugoletni¹ S³u¿bê

otrzymali: dr Jo-
anna Rodzie-
wicz-Gruhn, mgr
Tatiana Kacz-
marek, mgr Jo-
lanta Jasiñska,
prof. dr hab.
Damian Tom-
czyk, mgr in¿.
Eugeniusz An-
dryszkiewicz, mgr Zdzis³aw Nowak. Srebrny Medal za D³ugo-
letni¹ S³u¿bê otrzymali: dr Maciej WoŸniczka, dr Renata Bizior-
Ociepa, dr Jadwiga Bednarek, prof. Zdzis³aw Wiatr. Minister
Edukacji Narodowej Katarzyna Hall przyzna³a pracownikom AJD
Medale Komisji Edukacji Narodowej. Otrzymali je: dr El¿bieta
Pawlikowska-Asendrych, mgr Janina Staszczyk, dr El¿bieta
Wróbel. Œrodowisko akademickie uchwa³¹ z nr 60/2010 Senatu
AJD na posiedzeniu w dniu 24 listopada 2010 roku przyzna³o
pami¹tkowy medal Uczelni zas³u¿onej dla nauki i dydaktyki prof.
dr hab. Wandzie Œliwie. Natomiast Dziekan Wydzia³u Mate-
matyczno-Przyrodniczego prof. dr hab. Zdzis³aw Stêpieñ wrêczy³
w imieniu Kapitu³y Medal Zas³ugi WMP „Bene Merentibus”
prof. dr. hab. Ryszardowi Szwedowi i prof. dr. hab. Micha³owi
Wieczorkowi.

MM

Gaudeamus igitur...

Fot.: M. Wieczorek

PIERWSZY TYTUŁ DOKTORA
HONORIS CAUSA NADANY!

Profesor Henryk Samsonowicz, historyk – mediewista jest
autorem ponad 800 prac naukowych, w tym 16 ksi¹¿ek i podrêcz-
ników akademickich. Ten olbrzymi dorobek powoduje, ¿e jest
niekwestionowanym autorytetem w œrodowisku uczonych, zaj-
muj¹cych siê naukami humanistycznymi. Piastowa³ szereg odpo-
wiedzialnych stanowisk zarówno w hierarchii uniwersyteckiej,
jak i w towarzystwach naukowych:
- W latach 1967-1970 pe³ni³ funkcjê prodziekana Wydzia³u

Historycznego Uniwersytetu Warszawskiego.
- W latach 1970-1973 by³ dziekanem tej jednostki.
- W okresie 1975-1980 pe³ni³ funkcjê dyrektora Instytutu

Historii, po czym 1 paŸdziernika 1980 r. powo³any zosta³ na
urz¹d Rektora Uniwersytetu Warszawskiego. Rektorstwo
sprawowa³ do 8 kwietnia 1982 r.

- Jednoczeœnie, w latach 1978-1982, by³ Prezesem Polskiego
Towarzystwa Historycznego. Funkcje Rektora i Prezesa PTH
przypad³y na okres trudny, szczególnie w koñcowej fazie,
naznaczonej wprowadzeniem stanu wojennego. Zwi¹zany
od 1980 r. z ruchem „Solidarnoœci”, Profesor Henryk Samso-
nowicz uczestniczy³ w plenarnych obradach Okr¹g³ego Sto-
³u. Po powo³aniu rz¹du Tadeusza Mazowieckiego powierzo-
no mu tekê Ministra Edukacji Narodowej. Urz¹d mini-
sterialny pe³ni³ od 12 wrzeœnia 1989 r. do 14 grudnia 1990 r.

- W latach1991-1996 by³ wiceprzewodnicz¹cym Komitetu
Badañ Naukowych.

- W 1994 r. zosta³ cz³onkiem – korespondentem Polskiej Aka-
demii Nauk, natomiast od roku 2002 jest cz³onkiem rzeczy-
wistym PAN.

- W latach  1991-2006 przewodniczy³ Wydzia³owi I Nauk Spo-
³ecznych PAN.

- Od roku 2002 zasiada w Prezydium Polskiej Akademii Nauk.
Ponadto Profesor Henryk Samsonowicz jest cz³onkiem

Polskiej Akademii Umiejêtnoœci, nale¿y do Academiae Europea
i wielu innych organizacji oraz stowarzyszeñ naukowych.
Wchodzi tak¿e m.in. w sk³ad jury presti¿owej Nagrody KLIO.

Profesor Henryk Samsonowicz jest Kawalerem Orderu Legii
Honorowej – a tak¿e Obywatelem Honorowym trzech miast
w Polsce: Sandomierza, Ostrowca Œwiêtokrzyskiego i Pu³tuska.

Henryk Samsonowicz urodzi³ sie w 1930 r. w Warszawie.
Jego ojciec, Jan, profesor geologii we Lwowie i Warszawie, by³
odkrywc¹ Krzemionek Opatowskich i lubelskiego zag³êbia
wêglowego. Studia historyczne ukoñczy³ w 1950 r., w cztery lata
póŸniej otrzyma³ stopieñ doktora nauk historycznych, w 1960 –
stopieñ doktora habilitowanego. Profesorem nadzwyczajnym
zosta³ w 1971 r., zaœ po kolejnych dziesiêciu latach profesorem
zwyczajnym nauk humanistycznych. Jest uczniem i wybitnym
kontynuatorem dzie³a swych Mistrzów – znakomitych Uczo-
nych: Tadeusza Manteuffla, Mariana Ma³owista i Aleksandra
Gieysztora. Tematyka jego prac zawsze dotyczy³a najwa¿niej-
szych problemów rozwa¿anych przez historiografiê polsk¹.
Wielokroæ by³y to problemy interesuj¹ce nie tylko uczonych
specjalistów, ale równie¿ szersze krêgi spo³eczne. Warsztatowe
mistrzostwo, erudycja i stylistyczna elegancja – oto powody,
dla których prace Profesora przyczyniaj¹ siê nie tylko do po-
wiêkszenia wiedzy dostêpnej specjalistom, ale te¿ kszta³tuj¹
kulturê historyczn¹ polskiej inteligencji.

Życiorys Prof. dra hab. Henryka Samsonowicza
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DWUDZIESTOLECIE ZAKŁADU PEDAGOGIKI
SPOŁECZNEJ I TERAPII PEDAGOGICZNEJ

Adrianna Sarnat-Ciastko: Mija dwadzieœcia lat od
momentu powo³ania Zak³adu Pedagogiki Spo³ecznej
i Terapii Pedagogicznej. Jak to siê zaczê³o?
Dr hab. prof. AJD Jaros³aw Jagie³a: Okres po roku 1989
to czas wa¿nych przemian w naszym kraju. Zmiana systemu
politycznego nios³a nadzieje równie¿ na przeobra¿enie
systemu edukacji i zmianê dotychczasowego funkcjono-
wania naszej Uczelni. Z inicjatywy wtedy jeszcze bardzo
m³odych osób, skupionych w reaktywowanej w³aœnie
„Solidarnoœci” rodzi³y siê pomys³y kszta³cenia pedagogów
na nowych i lepszych zasadach. Pragnêliœmy pedagogiki
akademickiej, wolnej od marksistowskich treœci obecnych
przecie¿ w ka¿dym niemal przedmiocie kszta³cenia, otwartej
na prawdziwe wartoœci, nastawionej na rozwijanie aktywno-
œci spo³ecznej i kszta³towanie przydatnych umiejêtnoœci
w relacjach z wychowankami. Zak³adaj¹cej te¿ posiadanie
pe³nych kwalifikacji nauczycielskich do prowadzenia
w szkole przedmiotu wiedza o spo³eczeñstwie. St¹d pocz¹tkowy
pomys³ nazwy specjalnoœci: „wychowanie do demokracji”.
Nazwa ta jednak nie zosta³a zaakceptowana i ostatecznie przyjêto
tradycyjne ju¿ pojêcie: „pedagogika spo³eczna”. Byliœmy jedn¹
z pierwszych pedagogicznych specjalnoœci w kraju, która wpro-
wadzi³a do programu studiów przedmiot: „kontakt interperso-
nalny” w du¿ym wymiarze godzin, po to, by praktycznie kszta³ciæ
umiejêtnoœci wychowawcze. Dzisiaj to ¿adna nowoœæ, ale wtedy
spotyka³o siê to z ogromnym oporem mentalnym decydentów,
„bo jak to tak, pracownik naukowy ze studentami prowadzi
zajêcia... na materacach?”. Trzeba tu podkreœliæ, ¿e du¿e zas³ugi
w tworzeniu siê zarówno omawianej specjalnoœci, jak i samego
Zak³adu po³o¿yli pracownicy uczelni dr Andrzej Margasiñski
i dr Stanis³aw Lenik, byli dzia³acze NZS na Uniwersytecie
Jagielloñskim, a wtedy m³odzi asystenci. Dobrymi radami
i konkretn¹ pomoc¹ s³u¿y³a te¿ Kuria Czêstochowska.
Specjalnoœæ tworzyli jednak g³ównie pracownicy naukowi
z zewn¹trz Uczelni. By³a to prof. dr hab. Maria Braun-Ga³kowska
(psycholog rodzinny), osoba po³¹czona sentymentem i wiêzami
rodzinnymi z Czêstochow¹ i jej m¹¿, prof. dr hab. Jerzy Ga³kowski
(filozof spo³eczny). Oboje pracowali w Katolickim Uniwersytecie
Lubelskim. Wraz z nimi pojawi³o siê grono wspó³pracowników
rozpoczynaj¹cych dopiero swoj¹ karierê akademick¹. Wtedy to
byli zaledwie asystenci, a teraz – co warto podkreœliæ – czêsto
ju¿ samodzielni pracownicy naukowi. Wymieniæ tu trzeba choæby
prof. zw. dr. hab. Andrzeja Norasa, filozofa pracuj¹cego obecnie
na Uniwersytecie Œl¹skim, prof. dr. hab. Wojciecha ¯e³añca
zajmuj¹cego siê epistemologi¹ i ontologi¹, obecnie zatrudnio-
nego w Uniwersytecie Gdañskim, prof. dr. hab. Stanis³awa Ga³-
kowskiego (antropologa, etyka i filozofa wychowania). A tak¿e
dr Mariolê £agunê (psycholog szkoleñ), czy dr Agnieszkê
Ga³kowsk¹ (psychologa organizacji i rodziny). Niestety po
niezbyt d³ugim okresie pracy wszystkie te osoby odesz³y z naszej
uczelni. Nie bêdê siê tu rozwodzi³ nad powodami tego stanu
rzeczy, ale w oczywisty sposób nowe pogl¹dy z trudnoœci¹
torowa³y sobie drogê, czêœæ dotychczasowego establishmentu
uczelnianego mog³a czuæ siê zagro¿ona antykomunistycznym

charakterem przemian. Mo¿na powiedzieæ tylko, ¿e szkoda, i¿
tak siê sta³o, gdy¿ Wydzia³ straci³ z jednej strony wspania³ych
ludzi, z drugiej œwietnych naukowców, o czym wymownie
œwiadcz¹ dalsze ich dokonania.
ASC: Co siê sta³o póŸniej?
JJ: Licz¹cy wczeœniej kilkanaœcie osób Zak³ad pozosta³ niemal
bez kadry nauczaj¹cej. Tworzy³y go zaledwie dwie osoby, wli-
czaj¹c w to te¿ kierownika, czyli mnie. Rozpocz¹³ siê mozolny
proces przywracania jego istnienia. A by³y okresy, ¿e w porywach
Zak³ad liczy³ zaledwie cztery osoby, co wobec faktu, ¿e jest to
jednostka prowadz¹ca specjalnoœæ, powodowa³o, ¿e 70 % zajêæ
dydaktycznych zlecanych by³o osobom z zewn¹trz Uczelni.
Dopiero od tego roku akademickiego mo¿na mówiæ o pe³nym
sk³adzie osobowym i powstaniu zespo³u naukowego z praw-
dziwego zdarzenia. Jest to wymowny dowód na to, jak bardzo
³atwo mo¿na coœ zniszczyæ i jak jednoczeœnie trudno póŸniej to
odbudowaæ. Przez dwadzieœcia lat odtwarzano coœ, co wczeœniej
tak ³atwo unicestwiono! A przecie¿ w œrodowisku uczelnianym
ma to szczególne znaczenie, gdy¿ wysoki poziom naukowy danej
uczelni, wydzia³u czy katedry tworzy siê – przy m¹drej, rzecz
jasna, polityce w³adz akademickich! – dziesi¹tkami a nawet
setkami lat. Przyk³adem mo¿e tu byæ Uniwersytet Jagielloñski
czy Warszawski. Czas, aby pewni ludzie potrafili to zrozumieæ.
ASC: Dwadzieœcia lat to szmat czasu. Sk³ania pewnie do
ró¿nych refleksji?
JJ: Moment, w którym powsta³ Zak³ad to zupe³nie inna epoka.
Studentów, którzy teraz wybieraj¹ pedagogikê spo³eczn¹ i terapiê
pedagogiczn¹ jako swoj¹ specjalnoœæ, nie by³o jeszcze wtedy
na œwiecie. Nie by³o te¿ laptopów, komórek i SMS-ów, GPS-ów,
czy iPad-ów firmy Apple. Posiadanie samochodu by³o wyj¹tko-
wym luksusem. Artyku³y pisa³o siê na maszynie do pisania a nie
na komputerze. W telewizji by³y tylko dwa nudne i k³amliwe
programy. Nie wspomnê ju¿, ¿e o telewizji satelitarnej nikt wtedy
jeszcze nie marzy³. Trudno chyba m³odszym rocznikom w to
wszystko uwierzyæ. Zad³u¿enie naszego kraju wynosi³o wów-
czas chyba nie wiêcej ni¿ 50 mld z³otych. Obecnie siêga niemal
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PROGRAM ACADEMIA W AKADEMII
ACADEMIA to program tworz¹cy katalog

wizyt studyjnych-szkoleñ dla doradców zawodo-
wych w Unii Europejskiej i krajach EOG. Inicjatywa ta realizowana
jest od wielu lat przez instytucjê francusk¹ – Centrum Informacji
i Orientacji w Strasburgu, w ramach programu Leonardo da Vinci.

Jest to projekt wymiany dla praktyków w zakresie po-
radnictwa z ca³ej Europy, a jego celem jest stworzenie doradcom
mo¿liwoœci rozwoju zawodowego poprzez sta¿ w innym kraju
europejskim. Wœród dotychczasowych uczestników projektu
panuje przekonanie, ¿e doradcy, którzy osobiœcie doœwiadczyli
mobilnoœci, s¹ bardziej zmotywowani do pomagania swoim
klientom w poszukiwaniu mo¿liwoœci kszta³cenia i szkolenia za
granic¹.

W 2010 roku pierwszy raz w katalogu szkoleñ znalaz³a siê
Polska, a konkretnie propozycja wizyty z³o¿ona przez Kierownika
czêstochowskiej Filii Wojewódzkiego Urzêdu Pracy w Kato-
wicach, który zosta³ koordynatorem krajowym programu
ACADEMIA w Polsce. Program wizyty (22-26 marca 2010 roku)
uwzglêdnia³ spotkania i wyk³ady w czêstochowskich instytu-
cjach zajmuj¹cych siê doradztwem szkolnym i zawodowym oraz
kszta³ceniem doradców: Centrum Informacji i Planowania Kariery

Zawodowej w Czêstochowie, Powiatowym Urzêdzie Pracy
w Czêstochowie, Zespole Szkó³ Technicznych i Ogólnokszta³c¹-
cych im. Stefana ¯eromskiego w Czêstochowie, Fundacji
„Adullam” w Czêstochowie oraz Zak³adzie Doradztwa Zawodo-
wego i Zak³adzie Pracy Socjalnej Instytutu Pedagogiki AJD.

5-dniowy program rozpoczê³a wizyta w siedzibie WUP
w Katowicach, gdzie po spotkaniu z dyrekcj¹ Urzêdu doradcy
z Francji, Luksemburga i Hiszpanii udali siê do Czêstochowy,
aby odwiedziæ w kolejnych dniach tamtejsze instytucje, zaj-
muj¹ce siê doradztwem zawodowym. 24 marca 2010 r. na
Wydziale Pedagogicznym AJD odby³o siê kolejne spotkanie
w ramach programu wizyty, w którym bra³y udzia³ w³adze uczelni
na czele z Rektorem prof. dr hab. Zygmuntem B¹kiem oraz w³adze
Wydzia³u i pracownicy Instytutu Pedagogiki z Zak³adu Pracy
Socjalnej i Zak³adu Doradztwa Zawodowego. Spotkanie zor-
ganizowane by³o przez dr Mariolê Mirowsk¹ - Zastêpcê Dyrekto-
ra Instytutu, a zarazem Kierownika Zak³adu Pracy Socjalnej.

W trakcie spotkania zaprezentowano dzia³alnoœæ obu
Zak³adów w kontekœcie doradztwa zawodowego i po prezentacji
zaproszonych goœci odby³a siê dyskusja na temat podobieñstw
i ró¿nic w kszta³ceniu doradców zawodowych w innych krajach
UE. G³os zabra³ tak¿e prof. Bernd-Joachim Ertelt, jeden z naj-
wiêkszych autorytetów w dziedzinie doradztwa zawodowego
w Europie, który przedstawi³ obecne strategie dotycz¹ce rozwoju
tej dziedziny wsparcia oraz problemy i wyzwania, jakie stoj¹
przed uczelniami kszta³c¹cymi doradców. Goœæmi AJD byli:
Brigitte Bourcier, Anne Gaszynski, Maryvonne Le Bloas, Anne-
Sophie Wojciechowski, Laurence Beauchesne – doradczynie
zawodowe z francuskich instytucji pomagaj¹cych studentom
uczelni wy¿szych, Alfredo Lago – szkolny doradca zawodowy
z Hiszpanii i Carine Backendorf doradczyni zawodowa i socjalna
z wyspecjalizowanych centrów wsparcia zawodowego i so-
cjalnego w Luksemburgu.

Grzegorz Sikorski

- wed³ug danych OECD - 700 mld z³. To wszystko bêdzie wp³ywa³o
na ¿ycie tych m³odych ludzi, ale te¿ na kondycjê i dalsze per-
spektywy funkcjonowania Zak³adu. Choæ trudno w to równie¿
uwierzyæ, ale tak bêdzie.
ASC: Jaka jest obecnie sytuacja Zak³adu?
JJ: Przez okres trwania i dzia³alnoœci Zak³adu powsta³y dwie
wa¿ne monografie jako prace zbiorowe, napisano kilkanaœcie
ksi¹¿ek i niezliczon¹ iloœæ artyku³ów naukowych. Zdobywano
stopnie naukowe. Pracownicy brali udzia³ w ró¿nego rodzaju
miêdzynarodowych konferencjach, równie¿ poza granicami
naszego kraju. S¹ uczestnikami europejskich programów badaw-
czych dotycz¹cych choæby praw cz³owieka. W ramach pracy
Zak³adu dzia³a Studenckie Naukowe Ko³o Terapeutów oraz
funkcjonuj¹ Podyplomowe Studia Socjoterapii, które mia³y osiem
kolejnych swoich edycji. Przymierzamy siê teraz do nowych
wyzwañ i nowych ambitnych celów, ale za wczeœnie, aby o tym
teraz mówiæ. Pomys³y dopiero siê rodz¹. Ale najwa¿niejsi s¹
zawsze ludzie. W koñcu mowa o Zak³adzie, do jakiego Pani
równie¿ nale¿y, mo¿e Pani zatem oceniæ prawdziwoœæ moich s³ów.
Zak³ad tworzy³y kolejne roczniki absolwentów pedagogiki spo-
³ecznej. Ten pierwszy maj¹cy jeszcze zajêcia z Pañstwem

Ga³kowskimi i ich wspó³pracownikami, myœlê tu o dr Edycie
Widawskiej i dr. Zbigniewie Wieczorku. Nastêpny rocznik to
dr Dorota Gêbuœ i dr Zbigniew £êski oraz kolejne, które
ukoñczy³y mgr Anna Pierzcha³a i mgr Adrianna Sarnat-Ciastko,
a tak¿e nasz „nowy nabytek” dr Sylwia Kita, która wprawdzie
nie studiowa³a na naszej specjalnoœci, ale ju¿ pracê magistersk¹
przygotowywa³a w tym w³aœnie Zak³adzie, dzia³a³a aktywnie
w SNKT i jest absolwentk¹ Podyplomowych Studiów Socjo-
terapii. Wiêkszoœæ z tych osób ukoñczy³a Studium Pomocy
Psychologicznej PTP w Warszawie i wszyscy posiadaj¹ drug¹
specjalnoœæ: doktoraty z socjologii, pedagogiki medialnej, certy-
fikaty informatyczne, pedagoga-terapeuty lub psychoterapeuty,
czy dodatkowe studia z pracy socjalnej, doradztwa zawodowego
lub politologii. Byli te¿ uczestnikami niezliczonej liczby szkoleñ
specjalistycznych, g³ównie w zakresie aktywnych metod naucza-
nia, których iloœci nie podejmujê siê nawet wyliczyæ. Miejmy
nadziejê, ¿e zespó³ ten, w tym w³aœnie, a nie innym sk³adzie,
doczeka kolejnych dwudziestu jubileuszowych lat. Miejmy tak¹
nadziejê.
ASC: Dziêkujê za rozmowê.
JJ: Ja równie¿ dziêkujê.

Spotkanie doradców zawodowych na Wydziale Pedagogicznym,
fot.: arch. G. Sikorskiego
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W dniach 25-30 lipca obradowa³o we Florencji (W³ochy)
kolejne, 24. Miêdzynarodowe Sympozjum Organicznej Chemii
Siarki (24th International Sym-
posium on the Organic Chemistry
of Sulfur – ISOCS-24). Z inicja-
tywy prof. Józefa Drabowicza –
Prorektora ds. Nauki Akademii im.
Jana D³ugosza ³ódzkie œrodowisko
chemików wyst¹pi³o z propozycj¹
zorganizowania w Polsce nastêp-
nego Sympozjum z tej serii.
W sk³ad grupy inicjatywnej weszli
poza prof. Drabowiczem równie¿
profesorowie: Piotr Kie³basiñski
(CBMiM PAN) i Grzegorz Mlostoñ
z Wydzia³u Chemii Uniwersytetu
£ódzkiego. Zaproponowano
wspólne dzia³ania w ramach wspó³-
pracy CBMiM PAN, U£ i Akademii
im. Jana D³ugosza w Czêstochowie.

Propozycja ta zosta³a przedstawiona we Florencji Miêdzyna-
rodowemu Komitetowi Doradczemu Sympozjów Organicznej

Chemii Siarki, który po wnikliwej ana-
lizie trzech ofert (drug¹ przedstawi³
prof. Turan Ozturk, Istanbul Technical
University, Turcja, a trzeci¹ prof.
Reuben Jih-Ru Hwu, National Tsing
Hua University, Hsinchu, Tajwan)
zakoñczonej g³osowaniem, zdecydo-
wa³ o przyznaniu Polsce organizacji
jubileuszowego 25. Miêdzynarodowe-
go Sympozjum Organicznej Chemii
Siarki (ISOCS-25) w roku 2012. Zgodnie
z zaproponowanym planem, dotycz¹-
cym ISOCS-25, dzia³ania przygoto-
wawcze i organizacyjne prowadzone
bêd¹ w CBMiM PAN i U£ w £odzi,
natomiast miejscem obrad bêdzie Wy-
dzia³ Matematyczno-Przyrodniczy
AJD.

WYDZIAŁ MATEMATYCZNO-PRZYRODNICZY WSPÓŁORGANIZATOREM

25. MIĘDZYNARODOWEGO SYMPOZJUM
ORGANICZNEJ CHEMII SIARKI (ISOCS-25)!

Od 15 paŸdziernika do 10 listopada 2010 roku
goœci³ w Czêstochowie kamieñ ksiê¿ycowy.

Wydarzenie to zawdziêczamy
staraniom Czêstochowskiego
Oddzia³u Polskiego Towarzystwa
Mi³oœników Astronomii, dzia-
³aj¹cego w Instytucie Fizyki AJD.
Po³¹czonymi si³ami W³adz Miasta,
Muzeum Czêstochowskiego
i Czêstochowskiego Oddzia³u
PTMA zorganizowano wystawê
kamienia w Ratuszu Miejskim.
Kamieñ zosta³ pozyskany
w grudniu 1972 roku, w ramach
misji Apollo 17. Eksponat o masie
120 g, oznaczony przez NASA nu-
merem 70215.41, jest czêœci¹
du¿ego kamienia bazaltowego o
masie 8110 gramów, pochodz¹cego
z doliny Littrowa w górach Taurus,
ci¹gn¹cych siê wzd³u¿ obrze¿a
Mare Serenitatis.

Wystawie kamienia towarzy-
szy³y filmy o podboju Ksiê¿yca,
w tym o samej misji Apollo 17. Raz
w tygodniu przy kamieniu odbywa-
³y siê wyk³ady dla publicznoœci
o tematyce astronomicznej i astro-
nautycznej. Wyg³osili je: Waldemar

Zwierzchlejski – „Apollo 17 – ostatnie œlady na Ksiê¿ycu” oraz
„Podró¿e ksiê¿ycowego kamienia”, Miros³aw Hermaszewski –

„Zdobycie Ksiê¿yca”, Krzysztof Ma-
œlanka – „Problem Einsteina: czy Ksiê-
¿yc jest tylko wtedy, gdy ktoœ na niego
patrzy”, Bogdan Wszo³ek – „Cz³owiek
i Kosmos”.

Kamieñ cieszy³ siê du¿ym zainte-
resowaniem, tak samych Czêstocho-
wian, jak i wielu osób spoza naszego
miasta. W sumie oko³o 1000 osób ogl¹-
da³o kamieñ w czasie trwania wystawy.

W dniu 28 paŸdziernika amatorzy
opowieœci kosmicznych t³umnie zgro-
madzili siê przy kamieniu ksiê¿ycowym
dla wys³uchania jedynego polskiego
kosmonauty – Gen. Miros³awa Herma-
szewskiego. Kosmonauta spêdzi³ w Czê-
stochowie ca³y dzieñ. Oprócz wizyty
w Ratuszu Miejskim goœci³ równie¿
w Akademii im. Jana D³ugosza, gdzie
wyg³osi³ piêkny referat „Stres w locie
kosmicznym”. Na spotkanie z Kosmo-
naut¹ przyby³o tu ponad 500 osób.
W³adze AJD ugoœci³y kosmonautê uro-
czystym obiadem oraz zakwaterowa-
niem.

Bogdan Wszo³ek

PRZYBYSZE Z KOSMOSU W AJD

Uroczyste przekazanie przez prof. A. Degl’Innocenti
(pierwszy z prawej) flagi ISOCS organizatorom
nastêpnego sympozjum – ISOCS-25 (od lewej P.
Kie³basiñski, G. Mlostoñ, J. Drabowicz), fot.: arch.

Wyceniony na 40 mln dolarów
 kamieñ z Ksiê¿yca jest bezpieczny w rêkach Agnieszki

Debudej i Bogdana Wszo³ka, fot.: M. Nowak

Opiekun i cz³onkowie Sekcji
Astronomicznej KNS WMP z Gen. Hermaszewskim. Od
lewej: dr B. Wszo³ek, S. Kusiak, Gen. M. Hermaszewski,
A. Debudej, P. B³ach i P. Kraj, fot.: M. Nowak
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GWIEZDNYM SZLAKIEM Z CZĘSTOCHOWY
DO LOURDES I NA PIC DU MIDI

Minê³o 20 lat od
podpisania oficjalnej
umowy o wzajemnej
wspó³pracy pomiêdzy
zaprzyjaŸnionymi mias-
tami maryjnego pielgrzy-
mowania, Czêstochow¹
i Lourdes. Wspó³pracê
zainicjowa³o i wci¹¿ j¹
umacnia stowarzyszenie
Ettoile Blue (B³êkitna
Gwiazda). W 2008 roku

z inicjatywy B³êkitnej Gwiazdy zawi¹za³a siê wspó³praca
astronomiczna pomiêdzy Lourdes i Czêstochow¹, a œciœlej
pomiêdzy dzia³aj¹c¹ w Instytucie Fizyki AJD grup¹ entuzjastów
astronomii i znajduj¹cym siê w pobli¿u Lourdes obserwatorium
astronomicznym na Pic du Midi. Le¿¹ce na wysokoœci 2877
m.n.p.m. obserwatorium astronomiczne nale¿y do Uniwersytetu
Paula Sabatiera w Tuluzie i cieszy siê zas³u¿on¹ œwiatow¹ renom¹.
Spoœród kilku wspania³ych instrumentów astronomicznych
obserwatorium na czo³o wysuwa siê 2-metrowy teleskop
Bernarda Lyota (BLT), wyposa¿ony w najlepszy w œwiecie
spektropolarymetr NARVAL. Obok naukowej, obserwatorium
na Pic du Midi prowadzi godn¹ podziwu dzia³alnoœæ
dydaktyczn¹ w zakresie astronomii.

Dziêki B³êkitnej GwieŸdzie przed czêstochowskimi
astronomami i mi³oœnikami astronomii otwar³a siê wspania³a
szansa skorzystania z potencja³u instrumentalnego zgromadzo-
nego na Pic du Midi. Wizyta czêstochowskich entuzjastów
astronomii na Pic du Midi w roku 2008 oraz rewizyta w AJD
astronoma z Pic du Midi w roku 2009 zapocz¹tkowa³y ju¿
wspó³pracê po linii naukowej z u¿yciem TBL/NARVAL oraz
z wykorzystaniem mo¿liwoœci laboratorium astrochemicznego
w Uniwersytecie Paula Sabatiera w Tuluzie (tzw. PIRENEA
Experiment). Równolegle do tej wspó³pracy czyni siê przygoto-
wania dla organizacji „szkó³ astronomicznych” na Pic du Midi
dedykowanych polskim (z AJD) i francuskim (z Tarbes i Tuluzy)
studentom. Pierwsza taka szko³a ma realne szanse powstaæ
w roku 2012. Dla mi³oœników astronomii z Czêstochowy
i Lourdes ju¿ w tym roku zaistnia³a szansa aktywnego w³¹czenia
siê w konkurs astronomiczny Ars Astronomica, og³oszony przez
stowarzyszenie Astronomia Nova i Czêstochowski Oddzia³
Polskiego Towarzystwa Mi³oœników Astronomii. Najlepsze prace
artystyczne o tematyce astronomicznej bêd¹ wystawione
zarówno w Czêstochowie, jak i w Lourdes.

Latem tego roku odby³y siê dwie wa¿ne wizyty dla
wspó³pracy astronomicznej miêdzy Czêstochow¹ i Lourdes.
W lipcu dr Bogdan Wszo³ek odwiedzi³ Lourdes, Pic du Midi,
Tarbes i Tuluzê. Od roku 2009 kieruje on miêdzynarodow¹ grup¹
badawcz¹ w zakresie miêdzygwiazdowych pasm rozmytych.
W ramach wspólnego projektu badawczego wiosn¹ 2010 roku
zosta³y przeprowadzone pierwszorzêdne obserwacje spektro-
polarymetryczne z u¿yciem TBL/NARVAL dla kilku gwiazd.
Podczas wizyty zosta³y omówione pierwsze rezultaty analizy

widm i zosta³a przyjêta strategia publikowania wyników oraz
aplikowania o dalszy czas obserwacyjny na TBL. Dyskutowano
równie¿ mo¿liwoœci przeprowadzenia eksperymentów laborato-
ryjnych i obliczeniowych, wspomagaj¹cych obserwacje astro-
nomiczne. Druga wizyta mia³a zwi¹zek z jubileuszem 20-lecia
podpisania umowy o wspó³pracy miêdzy samorz¹dami Lourdes
i Czêstochowy. Z tej okazji najwa¿niejsi przedstawiciele B³êkitnej
Gwiazdy przyjechali do Czêstochowy, a w dniu 5 wrzeœnia
odwiedzili Planetarium Instytutu Fizyki AJD i spotkali siê
z czêstochowskimi entuzjastami astronomii zrzeszonymi
w PTMA. Po krótkiej prezentacji planetaryjnej Bogdan Wszo³ek
przedstawi³ wa¿niejsze etapy zawi¹zywania wspó³pracy astro-
nomicznej, a przewodnicz¹ca B³êkitnej Gwiazdy, Pani Marie-
Therese Chaubon, wyrazi³a siê bardzo pochlebnie o jej rozwoju.
Mi³e chwile wymiany grzecznoœci i upominków poprzedzi³a
rzetelna dyskusja perspektyw rozwoju wspó³pracy astronomicz-
nej wœród amatorów. Zgodnie uznano, ¿e w sferze naukowej
dalsza pomoc ze strony B³êkitnej Gwiazdy jest ju¿ niepotrze-
bna. Pani przewodnicz¹ca zadeklarowa³a pomoc w zakresie
organizacji konkursu Ars Astronomica, w szczególnoœci obieca³a
zorganizowanie sali w Domu Europy w Lourdes na wystawienie
najlepszych prac konkursowych.

Bogdan Wszo³ek

Pani Maria-Theresa Chaubon wrêcza Bogdanowi Wszo³kowi
gadget upamiêtniaj¹cy 20-lecie wspó³pracy pomiêdzy Lourdes
i Czêstochow¹, fot.: M.Nowak

Giacomo Mulas, Bogdan Wszo³ek, Cristine Joblin i Michel
Auriere w uniwersyteckim laboratorium astrochemicznym

PIRENEA w Tuluzie, fot.: arch. B.Wszo³ka

Bogdan Wszo³ek przy
kopule TBL na Pic du
Midi, fot. B.Wszo³ek
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WIZJA UTWORZENIA
JURAJSKIEGO PARKU

Nauka polska, a tak¿e edukacja, prze-
¿ywaj¹ obecnie trudny okres przeobra-
¿eñ. Zerwano z dawnym stylem nauczania
i uprawiania nauki, a nie wypracowano
jeszcze nowych, odpowiadaj¹cych pols-
kim realiom, metod dzia³ania. Przyjê³o siê
czerpaæ wzorce g³ównie z krajów za-
chodnich. Niew¹tpliwie godna przenie-
sienia stamt¹d na nasz grunt jest idea
tworzenia ró¿nego rodzaju parków (cent-
rów) edukacyjnych. Parki takie mo¿na
zwiedzaæ w wielu bogatszych krajach
Europy Zachodniej. Dobrym przyk³adem
mo¿e byæ np. miasteczko kosmiczne Cite
de l’espace w Tuluzie.

Teren Jury Krakowsko-Czêstocho-
wskiej idealnie nadaje siê do stworzenia
parku nauki z prawdziwego zdarzenia.
Mog³yby w nim byæ eksponowane ró¿ne
zdobycze nauki, a zw³aszcza te, które moc-
no inspiruj¹ do zajmowania siê nauk¹
i tworzenia postêpu technologicznego
i ogólnokulturowego ludzkoœci. Zdaje siê byæ oczywiste, ¿e nie
mog³oby w takim parku zabrakn¹æ dzia³u poœwiêconego oso-
bliwoœciom geologicznym i przyrodniczym Jury. Inny ci¹g
ekspozycji móg³by dotyczyæ historii regionu. Jeszcze inny móg³-
by prezentowaæ osi¹gniêcia astronomii i astronautyki, które to
dyscypliny wci¹¿ stawiaj¹ przed ludŸmi najtrudniejsze wyzwania.

Choæ wizja utworzenia Jurajskiego Parku Nauki krystalizuje
siê ju¿ od kilku lat, to obecnie istnieje bardzo korzystna i przyna-
glaj¹ca chwila, by zacz¹æ ideê wprowadzaæ w czyn. Istnieje
wyj¹tkowa okazja pozyskania (w cenie z³omu) jednej z anten ra-
diowych o œrednicy 13 metrów z Centrum Us³ug Satelitarnych
w Psarach. Oœrodek w Psarach ulega przeobra¿eniom i dotych-
czas wykorzystywane instrumentarium, choæ w najwiêkszej mie-
rze sprawne i nowoczesne, przestaje byæ potrzebne, i jest w fa-
zie szybkiej likwidacji. Taka antena, gdyby j¹ uratowaæ przed

przetopieniem w piecu hutniczym, by³aby
wspania³ym zacz¹tkiem planowanego Juraj-
skiego Parku Nauki. Swoimi imponuj¹cymi
gabarytami i piêknym kszta³tem pe³ni³aby
rolê swoistego „magnesu” przyci¹gaj¹cego
uwagê obserwatorów i by³aby licz¹cym siê
w Polsce radioteleskopem, daj¹cym mo¿li-
woœæ odbierania sygna³ów radiowych z kos-
mosu i ich wizualizowania dla zwiedzaj¹-
cych. Na etapie instalacji wymaga³aby
interwencji twórczej wielu specjalistów,
przez co wiedza o instrumencie oraz o samym
parku, z natury rzeczy by³aby w kraju pow-
szechna.

Spoœród siedmiu likwidowanych w Psa-
rach radioteleskopów jeden trafi do Uni-
wersytetu Jagielloñskiego w Krakowie, inny
do prywatnego obserwatorium astrono-
micznego na Podkarpaciu. Dwa teleskopy
ju¿ zosta³y bezpowrotnie zniszczone. Po-
zosta³e trzy zostan¹ usuniête z Psar do koñ-
ca paŸdziernika tego roku. Jest ma³a szansa,
¿e któryœ z nich zostanie uratowany.

Stowarzyszenie Astronomia Nova przy
wsparciu w³adz samorz¹dowych i pry-
watnych biznesmenów pragn¹ pozyskaæ
antenê z Psar na potrzeby Parku Nauki. Roz-

wa¿a siê mo¿liwoœæ instalacji anteny w œwie¿o otwartym Ju-
rajskim Grodzie w Piasku ko³o Janowa. Niestety, sprawa mo¿e
nie dojœæ do skutku z powodu braku œrodków finansowych na
pokrycie kosztów pozyskania anteny. Te natomiast wynosz¹
oko³o 25 tys. z³. Jest to kwota wyj¹tkowo niska wobec wartoœci
docelowej instrumentu oko³o 1 mln z³., ale zbyt wysoka do po-
krycia przez Astronomiê Nov¹, która zosta³a zarejestrowana kilka
miesiêcy temu i nie posiada jeszcze ¿adnych œrodków fi-
nansowych. W tej sytuacji powodzenie planu pozyskania radio-
teleskopu dla Jurajskiego Parku Nauki zale¿y wy³¹cznie od ³aska-
woœci sponsorów.

Bogdan Wszo³ek

Stowarzyszenie Astronomia Nova, Al. Armii Krajowej 13/15,
lok. 4001, 42-200 Czêstochowa,  www.astronomianova.org
Prezes Bogdan Wszo³ek bogdan@ajd.czest.pl, tel. 518-043-166
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KONKURS URANIA
8 czerwca w Planetarium IF AJD odby³ siê fina³

VII Okrêgowego Konkursu Astronomicznego
„URANIA” dla m³odzie¿y z gimnazjów i ze szkó³ ponadgimna-
zjalnych. Konkurs zorganizowa³
Czêstochowski Oddzia³ PTMA
oraz Instytut Fizyki AJD.

Etap wstêpny, decyduj¹cy
o kwalifikacji do fina³u, polega³
na poprawnym rozwi¹zaniu przy-
najmniej dwóch spoœród piêciu
zadañ og³oszonych pod koniec
zesz³ego roku. W rozgrywkach
fina³owych uczniowie mieli od-

powiedzieæ na 30 pytañ (test wyboru). W finale wziê³o udzia³ 45
osób. W grupie licealistów pierwsze miejsce zaj¹³ Dominik
Krzemiñski (ZS CKN w Czêstochowie), a w grupie gimnazjalistów
Jakub Gania (Gim. nr 2 w Lubliñcu). Nagrody ufundowa³y Urz¹d
Miasta Czêstochowy (1000 z³otych) i Polskie Towarzystwo

Astronomiczne (zeszyty Uranii – PA
na ³¹czn¹ wartoœæ 700 z³otych). Dla
uczestników konkursu w Plane-
tarium Instytutu Fizyki AJD wy-
œwietlono seans pokaz „Lodowe
Krainy”. Bli¿sze szczegó³y doty-
cz¹ce konkursu podano na stronie
www.ptma.ajd.czest.pl

Bogdan Wszo³ek

Uczestnicy, opiekunowie i organizatorzy w finale VII konkursu
URANIA, fot.: M.Malenta

Fot.: B.Wszo³ek
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KONFERENCJA NAUKOWA

„ASTROPHISICA NOVA”
W dniach 12-13 maja 2010 r. odby³a siê w Planetarium IF

AJD II Czêstochowska Konferencja M³odych „Astrophisica

Nova” zorganizowana przez Instytut Fizyki
AJD oraz Obserwatorium Astronomiczne
UJ. Konferencja mia³a charakter miê-
dzynarodowy, uczestniczy³o w niej ponad
60 osób. Wyg³oszono szeœæ wyk³adów

proszonych:
- Andronov Ivan L. (Narodowy Uniwersytet Morski, Odessa)

– Structure and Evolution of Cataclysmic Variable Stars;
- Biesiada Marek (UŒ Katowice oraz CKBI Kraków) – So-

czewki grawitacyjne w kosmologii;
- Czerny Bo¿ena (CAMK PAN, Warszawa) – Ewolucja aktyw-

nych j¹der galaktyk;
- Wnuk Edwin (UAM, Poznañ) – Stan Astronomii Polskiej;
- Jamrozy Marek (OAUJ, Kraków) – Najciekawsze jest to,

czego nie widaæ - zloty wiek radioastronomii;
- Szary Andrzej (UZ, Zielona Góra) – Pulsar jako gwiazda

neutronowa – procesy promieniowania.

Nadto przedstawiono nastêpuj¹ce przyczynki:
- Andronov Ivan L. (Narodowy Uniwersytet Morski,

Odessa) – Astronomia amatorska na Ukrainie;
- B¹kowska Karolina (UAM, Poznañ) – Gwiazdy kata-

klizmiczne – rezultaty dla V1113Cyg;
- Chinarova Lidia L. (Odessa National University, Odessa) –

ASTRONOMICZNIE NA UKRAINIE
W dniach 14-31 sierpnia 2010 r. odby³a siê

z Instytutu Fizyki AJD astronomiczna wyprawa
naukowa na Ukrainê. Kilkanaœcie osób pod kierunkiem dr. Bog-
dana Wszo³ka zwiedza³o instytucje astronomiczne Ukrainy
i uczestniczy³o w konferencji naukowej „Variable Stars – 2010”,
zorganizowanej przez Uniwersytet Morski w Odessie.

Pierwsze spotkanie z astronomi¹ nast¹pi³o w dniu 15 sierp-
nia przy ruinach obserwatorium astronomicznego na szczycie
Pop Iwan (2028 m.n.p.m.) w Karpatach Wschodnich. Zbud-
owane w okresie miêdzywojennym wielkie polskie obserwa-

torium astronomiczne na Pop Iwanie zosta³o zbombardowane
przez Niemców w pierwszych dniach II wojny œwiatowej. Po
wojnie Polska utraci³a tereny po³udniowo-wschodnie dawnej
Rzeczypospolitej, a wraz z nimi równie¿ zrujnowane obserwa-
torium. Nie doczeka³o siê ono odbudowy a¿ do dnia dzisiejszego
i ma³o wskazuje na to, ¿eby mia³o to kiedykolwiek nast¹piæ.
Aktualnie ruiny s¹ celem ambitnych wypraw górskich oraz
inspiracj¹ do refleksji nad dawnym i wspó³czesnym narodowym
podejœciem do spraw nauki, w tym astronomii.

Z Karpat grupa uda³a siê do Odessy. W uniwersyteckim
oœrodku wypoczynkowym „Czarnomorka” odby-
wa³a siê miêdzynarodowa konferencja naukowa
poœwiêcona g³ównie gwiazdom zmiennym.
Dr Bogdan Wszo³ek przewodniczy³ jednej sesji
oraz wyg³osi³ wyk³ad proszony o miêdzygwia-
zdowych pasmach rozmytych. Inni uczestnicy
wyprawy uczestniczyli w konferencji w sposób
bierny, s³uchaj¹c wyk³adów i zwiedzaj¹c obiekty
astronomiczne.

Po zakoñczeniu konferencji grupa uda³a siê
na Krym. Najpierw zamieszka³a przez kilka dni
w Krymskim Obserwatorium Astrofizycznym
w Nauchnym ko³o Bakczysaraja. Zwiedzano tam
liczne instrumenty badawcze, poœród których na
czo³o wysuwaj¹ siê: teleskop optyczny Szajna (2.6
m œrednicy), wie¿owy teleskop s³oneczny (1.2 m
œrednica zwierciad³a g³ównego, 30 m wysokoœci
wie¿y) oraz zespó³ 16 zwierciade³ o 1.2 m œrednicy
ka¿de do obserwacji b³ysków gamma. Zwiedzanie
odbywa³o siê zawsze pod przewodnictwem odpo-
wiednich specjalistów i roz³o¿one by³o na kilka

Uczestnicy konferencji „Astrophisica Nova” na tarasie w Instytucie
Fizyki AJD, fot.: M. Nowak

Pop Iwan (2028 m.n.p.m.) z oddali. Widoczne ruiny obserwatorium na szczycie
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Planetarium

Binary Stars and Evolution of Them
- Debudej Agnieszka i Bogdan Wszo³ek (IF AJD, Czê-

stochowa) – Obraz spektroskopowy œrodowiska miêdzy-
gwiazdowego w kierunku ùOri;

- Kozakiewicz Joanna (OAUJ, Kraków) – 1. Zodiak z
Dendery, 2. Rezonanse Schumanna na Marsie;

- Kusiak Sylwia i Bogdan Wszo³ek (IF AJD, Czêstochowa) –
Obraz spektroskopowy œrodowiska miêdzygwiazdowego w
kierunku eOri;

- KuŸmicz Agnieszka (OAUJ, Kraków) i Bogdan Wszo³ek (IF
AJD, Czêstochowa) – Miêdzygwiazdowe pasma rozmyte –
ile ich jest?;

- Marciniak Katarzyna i Bogdan Wszo³ek (IF AJD, Czêsto-
chowa) – Orion w podczerwieni;

- Madej Grzegorz i Bogdan Wszo³ek (IF AJD, Czêstochowa)
– Prezentacja planetaryjna „Cz³owiek i Kosmos”;

- Morawski Marek i Bogdan Wszo³ek (IF AJD, Czêstochowa)
– Przegl¹d optycznych linii atomowych i molekularnych
pochodzenia miêdzygwiazdowego;

- Silarski Micha³ (IF UJ, Kraków) – Poszukiwanie cz¹stek
ciemnej materii w zderzeniach elektron-tarcza;

- Virnina Natalia A. (Narodowy Uniwersytet Morski, Odessa)
– Binary Systems with a  „Direct Impact” Accretion Stream;

- Wnuk Edwin (UAM, Poznañ) – Œmieci kosmiczne;
- Wszo³ek Bogdan (IF AJD, Czêstochowa) – Astronomia

w Czêstochowie.

Konferencji towarzyszy³o wyœwietlanie pokazów planeta-
ryjnych, zwiedzanie starej Biblioteki Jasnogórskiej, zwiedzanie
wystawy w Muzeum Czêstochowskim „Od lunety Galileusza do
teleskopów kosmicznych”, zwiedzanie Czêstochowskiego Cent-
rum Multimedialnego urz¹dzonego w odnowionym dawnym
obserwatorium astronomicznym. Na sam koniec odby³o siê
zebranie zarz¹du Polskiego Towarzystwa Astronomicznego, na
które przybyli astronomowie z wielu krajowych oœrodków.
Niektórzy mieli okazjê po raz pierwszy w ¿yciu zakosztowaæ
atrakcji oferowanych przez planetarium cyfrowe i byli nimi
zauroczeni.

Konferencjê wspomaga³y organizacyjnie i finansowo
Polskie Towarzystwo Astronomiczne, stowarzyszenie Astrono-
mia Nova oraz Czêstochowski Oddzia³ Polskiego Towarzystwa
Mi³oœników Astronomii. Przyczynki konferencyjne zostan¹ opu-
blikowane w Czêstochowskim Kalendarzu Astronomicznym
2011, którego wersja elektroniczna bêdzie do pobrania na stronie:
www.ptma.ajd.czest.pl

Bogdan Wszo³ek

etapów. Uda³o siê te¿ poobserwowaæ
Wenus, Jowisza i Ksiê¿yc z u¿yciem
teleskopu.

Dalszy ci¹g krymskich spotkañ
z astronomi¹ odbywa³ siê w nadmors-
kiej czêœci Krymskiego Obserwa-
torium Astrofizycznego. Mieszkania
u¿yczy³o Obserwatorium Optyczne
na górze „Koszka”, a pla¿y pobliskie
Obserwatorium Radioastronomiczne
w Katziveli ko³o Simeiz. W czêœci
optycznej zwiedzano metrowy tele-
skop firmy Zeiss wykorzystywany
g³ównie do obserwacji gwiazd zmien-
nych oraz dalmierz laserowy wyko-
rzystywany do ci¹g³ego monitoringu sztucznych satelitów Ziemi.
W czêœci radiowej obserwatorium specjalista Iwan Striepka
przybli¿y³ uczestnikom wyprawy historiê radioastronomii
radzieckiej, rozwijaj¹cej siê na potrzeby podboju kosmosu.
W sposób bardzo kompetentny i po polsku objaœnia³ szczegó³y
techniczne radioteleskopu RT-22. Obok innych zastosowañ
teleskop ten jest wykorzystywany do badañ geofizycznych.
Z jego pomoc¹ ustalono chocia¿by, ¿e pó³wysep krymski przesu-
wa siê o 3.2 cm rocznie w kierunku pó³nocno-wschodnim.
Najwiêkszym zainteresowaniem cieszy³y siê jednak opowieœci
Iwana o pocz¹tkach podboju kosmosu i o jego osobistym udzia-
le w obs³udze pierwszych lotów. W wiêkszoœci by³y to informacje
do niedawna skrywane jako œciœle tajne. Sta³o siê jasne, do cze-
go s³u¿y³y kiedyœ instrumenty roz³o¿one na Koszce, a których
liczne pozosta³oœci daj¹ siê jeszcze dziœ odnaleŸæ przez dociekli-
wego wêdrowca. Niektóre z nich s³u¿y³y np. do obs³ugi ³¹cznoœci
radiowej pomiêdzy Gagarinem podczas jego lotu w kosmos
i Korolowem, znajduj¹cym siê na Koszce podczas trwania tego
lotu.

W mniejszej grupie osób,
odpornej na upa³ i wszelkie
inne utrudnienia, uda³o siê przeprowadziæ ca³odzienn¹ penetracjê
okolicznych gór w poszukiwaniu œladów dawnych urz¹dzeñ dla
obs³ugi lotów kosmicznych. Przy okazji odkryto schowan¹
poœród gór wspó³czesn¹ bazê wojskow¹ o instrumentarium bez-
poœrednio wskazuj¹cym na aktywn¹ realizacjê zadañ zwi¹zanych
z kosmosem. Dostêp do bazy jest strze¿ony nie tylko przez odpo-
wiednio ukszta³towany i skrajnie odludny teren, ale i przez s³u¿by
wartownicze, o czym mo¿na siê z bezpiecznej odleg³oœci przeko-
naæ po odg³osach licznych wystrza³ów karabinowych.

Spotkania z astronomi¹ i astronautyk¹ na Ukrainie by³y
bogato uzupe³niane przez k¹piele morskie i wêdrówki górskie
oraz przez zwiedzanie Lwowa, Odessy, Sewastopola, Ja³ty, Bak-
czysaraja, A³upki, Simeiz, Simferopola i Kijowa. Ubogaceni
w liczne doznania natury intelektualnej i estetycznej uczestnicy
wyprawy we wspania³ych nastrojach powrócili do swoich co-
dziennych obowi¹zków.

Tekst i  fot.: Bogdan Wszo³ek

Agnieszka Debudej – studentka
fizyki w AJD w Krymskim
Obserwatorium Astrofizycznym
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„EDUKACJA WIELOKULTUROWA
WYZWANIEM DLA NAUK O WYCHOWANIU”

W dniach 16-17 maja bie¿¹cego roku
staraniem Zak³adu Historii i Teorii Wychowania
Akademii im. Jana D³ugosza w Czêstochowie
odby³a siê VI Miêdzynarodowa Konferencja
Naukowa „Edukacja wielokulturowa wyzwaniem
dla nauk o wychowaniu”. Cykliczne spotkanie
naukowców zajmuj¹cych siê problematyk¹
wielokulturowoœci przyci¹gnê³o do czêsto-
chowskiej uczelni grono przedstawicieli ró¿nych
dyscyplin naukowych: pedagogów, socjologów,
psychologów, historyków, politologów z wielu
znacz¹cych oœrodków akademickich, m.in.
z uniwersytetów: we Lwowie, Hamburgu,
Gdañsku, Poznaniu, Wroc³awiu, Katowicach,
Kielcach oraz innych uczelni wy¿szych. Tak du¿a
ró¿norodnoœæ metodologii stosowanych przez
badaczy da³a wielostronne oœwietlenie problemów
wielokulturowoœci i sprzyja³a wielu inspiruj¹cym
dyskusjom.

Pierwszy dzieñ konferencji up³yn¹³ pod
has³em Warsztatów Jasnogórskich. Uczestnicy spotkania
zapoznali siê z wk³adem klasztoru jasnogórskiego w rozwój kul-
tury polskiej, zwiedzaj¹c Wa³y Jasnogórskie, Bastion œw. Rocha,
Salê Rycersk¹ oraz udostêpnion¹ specjalnie dla naukowców
Bibliotekê Jasnogórsk¹. Nastêpnie wziêli udzia³ we mszy œwiêtej
odprawionej w kaplicy Cudownego Obrazu Matki Boskiej
Czêstochowskiej.

W poniedzia³ek 17 maja w Sali Senatu AJD odby³a siê
uroczystoœæ Jubileuszu 80-lecia prof. Janusza Sztumskiego,
której przewodniczy³ Rektor AJD prof. Zygmunt B¹k. Adres
gratulacyjny wyg³osili i z³o¿yli na rêce dostojnego Jubilata
prezydent Czêstochowy, rektorzy Politechniki Czêstochowskiej
oraz GWSH w Katowicach, a prof. Kaziemierz Rêdziñski wyg³osi³
laudacjê na czeœæ prof. Janusza Sztumskiego. Uroczystoœci
towarzyszy³a okaza³a oprawa artystyczna w postaci wystêpu
zespo³u muzycznego AJD pod kierunkiem dra Przemys³awa
Jeziorowskiego.

Obradom plenarnym w czêœci popo³udniowej konferencji
przewodniczy³ Andrzej Kozera. W ich trakcie referaty wyg³osili:
Janusz Jarosiñski (Uniwersytet Humanistyczno-Przyrodniczy
J. Kochanowskiego w Kielcach) Problemy cywilizacyjne wsi
œwiêtokrzyskiej u progu XXI wieku, Gra¿yna Mendecka
(Uniwersytet Œl¹ski, Górnoœl¹ska Wy¿sza Szko³a Handlowa
w Katowicach), Twórczoœæ – wielokulturowoœæ – globalizacja;
Danuta Borecka-Biernat (Uniwersytet Wroc³awski), Rodzinne
dyskryminanty konstruktywnych i destruktywnych strategii
radzenia sobie w sytuacji konfliktu interpersonalnego oraz
Ireneusz Œwita³a (AJD), W poszukiwaniu szczêœcia wed³ug
Kazimierza Twardowskiego.

Nastêpnie uczestnicy sesji podzielili siê na trzy sekcje.
W sekcji I (Psychologia i socjologia wychowania) obradom

przewodniczy³a Gra¿yna Mendecka (UŒ). Referaty wyg³osili:
Jan Niko³ajew (Uniwersytet Gdañski), Problematyka socjologii
morskiej; Krzysztof Czekaj (Górnoœl¹ska Wy¿sza Szko³a Han-

dlowa w Katowicach), Socjografia miejska w województwie
œl¹skim; El¿bieta Napora (AJD), Samotna matka w ocenie synów
i córek; El¿bieta Kornacka-Skwara (AJD), Komunikacja
miêdzykulturowa w kontekœcie komunikowania siê w rodzinie;
Agata WoŸniak-Krakowian, Joanna Górna (AJD), Edukacja przez
ca³e ¿ycie – psychologiczne i spo³eczne determinanty; Edyta
Widawska (AJD), Znaczenie animacji spo³ecznej w pracy pe-
dagogicznej; Izabela Gomó³ka-Walaszek (AJD), Emocjonalnoœæ
bliŸni¹t w parach; Aleksandra Papaj (Powiatowa Poradnia
Psychologiczno-Pedagogiczna w Czêstochowie), O kolorach,
kszta³tach, dŸwiêkach i innych tworzywach arteterapii.

W sekcji II – pedagogicznej – przewodniczy³ obradom
Wies³aw Jamro¿ek (Uniwersytet im. Adama Mickiewicza
w Poznaniu). Wyg³oszono nastêpuj¹ce referaty: Krzysztof
Jakubiak (Uniwersytet Gdañski), Charakter narodowy Polaków
i jego konsekwencje wychowawcze w œwietle polskiego piœ-
miennictwa z koñca XIX i pocz¹tków XX w.; Felicjan Bylok
(Górnoœl¹ska Wy¿sza Szko³a Handlowa im. W. Korfantego
w Katowicach), Idea kszta³cenia ustawicznego i jego uwa-
runkowania rozwoju w Polsce; Anna Grajpel (AJD), Problem
regionalizmu, wielokulturowoœci i miêdzykulturowoœci w
edukacji muzycznej; Sylwia Kita (AJD), Szko³a w obliczu
seksualizacji kultury masowej; Adrianna Sarnat-Ciastko (AJD),
Tutoring opiekuñczy w perspektywie przemian kulturowych;
Maria Janukowicz (AJD), Metafory szko³y w perspektywie
wielokulturowej; Pawe³ Zieliñski (AJD), Edukacja miê-
dzykulturowa Wietnamczyków w Polsce z uwzglêdnieniem
dzieci z rodzin polsko-wietnamskich; Iwona Olszówka (Spe-
cjalny Oœrodek Szkolno-Wychowawczy nr 1 w Czêstochowie),
Dzia³alnoœæ rewalidacyjna w Specjalnym Oœrodku Szkolno-
Wychowawczym; Katarzyna Zalas (AJD), Rola autorytetu
rodziców w wychowaniu dziecka; Wioletta So³tysiak (AJD),
Technologie informacyjne jako narzêdzie komunikacji miêdzy
ró¿nymi kulturami.

Jubielusz 80-lecia Profesora Janusza Sztumskiego, by³ego Rektora
Akademii im. J. D³ugosza, fot. arch.
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W dyskusji najwiêcej zainteresowania wzbudzi³y wy-
st¹pienia K. Jakubiaka (rozumienie kategorii „charakter
narodowy”), A. Grajpel (kwestia obecnoœci muzyki polskiej
w programach kszta³cenia polskich szkó³ muzycznych), F. Byloka
(obecnoœæ kszta³cenia ustawicznego w programach kszta³cenia
szkolnego) i S. Kity (kwestia wiarogodnoœci badañ dotycz¹cych
wieku inicjacji seksualnej m³odzie¿y w Polsce).

Z kolei w sekcji III, poœwiêconej dziejom edukacji, której
przewodniczy³ Adam Rosó³ (AJD), uczestnicy konferencji mieli
okazjê wys³uchaæ wyst¹pieñ:

Mariana Cieœlarczyka (Akademia Obrony Narodowej
w Warszawie): Edukacja dla zrównowa¿onego rozwoju
postrzegana w perspektywie kulturowej; Kazimierza Rê-
dziñskiego (AJD), Szkolnictwo ¿ydowskie w guberni piotr-
kowskiej na prze³omie XIX i XX wieku; Miros³awa £apota
(AJD), Dzia³alnoœæ Zak³adu dla ¯ydowskich Dzieci Czte-
rozmys³owych w Bojanowie Wielkopolskim w okresie miê-
dzywojennym; Aleksandry Siedlaczek-Szwed (AJD),
Dzia³alnoœæ ¿ydowskich towarzystw na WileñszczyŸnie
w Drugiej Rzeczypospolitej; Ewy Golbik (Gliwicka Wy¿sza

Szko³a Przedsiêbiorczoœci): Spo³eczno-pedagogiczny
wymiar kryzysu wspó³czesnego cz³owieka w œrodowisku
miejskim; Gra¿yny Mi³kowskiej (Gliwicka Wy¿sza Szko³a
Przedsiêbiorczoœci), Kontrowersje wokó³ edukacji dzieci
romskich na terenie województwa œl¹skiego; Izabeli
Wrony (AJD), M³odzie¿owe organizacje ideowo-
polityczne w Czêstochowie w latach PRL-u; Lilii
Ogilczenko (Centralne Pañstwowe Archiwum Historyczne
Ukrainy we Lwowie), Dzia³alnoœæ kulturalno-oœwiatowa
w ukraiñskim obozie dla uchodŸców wojennych w Gmünd
(1914-1918); Haliny Gromowej (CDIAL, Lwowski
Uniwersytet Narodowy im. I. Franko), Dzia³alnoœæ
spo³eczno-kulturalna Ukraiñskiej Rady Kultury
w Wiedniu (1914-1918) oraz Marioli Mirowskiej (AJD),
Praca socjalna w przestrzeni edukacyjnej.

Nale¿y zaznaczyæ, i¿ ze wzglêdu na szczup³oœæ czasu
nie wszyscy uczestnicy konferencji mieli mo¿liwoœæ za-
prezentowania pe³nych wyst¹pieñ. Niemniej jednak za-
prezentowane tezy oraz wyniki badañ wyznaczy³y wiele
interesuj¹cych kierunków badawczych. A zatem formu³a
edukacji wielokulturowej, przyœwiecaj¹ca organizatorom
konferencji, daleka jest jeszcze od wyczerpania. Mo¿na
oczekiwaæ, ¿e w kolejnych latach Zak³ad Historii i Teorii
Wychowania AJD w Czêstochowie zadba o organizacjê
nastêpnych, nie mniej interesuj¹cych konferencji na temat
wspó³czesnych uwarunkowañ wychowania.

Miros³aw £apot

Konferencje naukowe

SEMINARIA WYDZIAŁU MATEMATYCZNO-
-PRZYRODNICZEGO

29-Seminarium Wydzia³u Matematyczno-Przyrodniczego
Akademii im. Jana D³ugosza odby³o siê 10 marca 2010 r.. Wyk³ad
Niekonwencjonalne nadprzewodnictwo wyg³osi³ Profesor
dr hab. Józef Spa³ek, z Instytutu Fizyki im. Mariana Smo-
luchowskiego Uniwersytetu Jagielloñskiego i Wydzia³u Fizyki
i Informatyki Stosowanej Akademii Górniczo-Hutniczej w Kra-
kowie. Streszczenie wyk³adu przygotowane przez Profesora
Spa³ka: na pocz¹tku wyk³adu podane zosta³y przyk³ady
niekonwencjonalnych nadprzewodników takich jak nad-
przewodniki wysokotemperaturowe oraz przede wszystkim
uk³ady ciê¿kich elektronów. Zdefiniowana zosta³a niekon-
wencjonalnoœæ uk³adów ciê¿kich elektronów, to znaczy natura
odstêpstw od zachowania typu BCS.

Dwa wyjaœnienia: nazwa nadprzewodniki wysoko-
temperaturowe oznacza nadprzewodniki, w których zjawisko
nadprzewodnictwa czyli przep³ywu pr¹du elektrycznego bez
oporu, œciœlej, tak ma³ego, ¿e nie daj¹cego siê zmierzyæ, wystêpuje
ju¿ w temperaturze 20 Kelwinów i wy¿szej,  podczas gdy
klasyczne nadprzewodnictwo zosta³o zaobserwowane w tem-
peraturze bliskiej temperaturze zera bezwzglêdnego, czyli oko³o
0 Kelwinów. Temperatura ju¿ 20 Kelwinów i wy¿sza to dla
cz³owieka mróz jakiego nie ma na Syberii, pó³nocnej Kanadzie
i Antarktydzie, st¹d nazwa nadprzewodniki wysokotempera-
turowe jest myl¹ca tak¿e dla studentów fizyki. Teoria BCS od
nazwisk twórców: Johna Bardeena, Leona Coopera, Roberta
Shrieffera, jest obecnie jedyn¹ teori¹ dobrze wyjaœniaj¹ zjawisko
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klasycznego nadprzewodnictwa, lecz nie wystarczaj¹c¹ do opisu
nadprzewodnictwa wysokotemperaturowego (przypis Autora).

W drugiej czêœci wyk³adu Profesor Spa³ek omówi³ pod-
stawowy model opisu nowych nadprzewodników: parowanie
w przestrzeni rzeczywistej, niestandardowe cz¹stki paruj¹ce –
kwazicz¹stki oraz przyk³ady nowych faz nadprzewodz¹cych, jak
faza Fuldego-Ferrela-Larkina-Owczynnikowa. Te nowe uk³ady
rozszerzaj¹ pojêcie cieczy Fermiego o nowe przyk³ady cieczy
kwantowych (ciecz kwantowa – nazwa nadawana kwantowym
modelom fizycznym opisuj¹cym uk³ady wielu cia³ – wielocia³owe
– oddzia³uj¹cych cz¹stek. Nazwa ciecz kwantowa jest analogi¹
do  klasycznej cieczy, takiej jak na przyk³ad woda, w której
oddzia³ywania miêdzy cz¹steczkami determinuj¹ w³asnoœci tej
cieczy w odró¿nieniu od modeli gazów kwantowych, w których
oddzia³ywania s¹ pomijane lub stanowi¹ poprawkê do modeli
cz¹stek swobodnych. Przyk³adami cieczy kwantowych s¹ ciecz
Fermiego, ciecz Luttingera inaczej ciecz Tomonagi-Luttingera,
z³o¿one fermiony. Ciecze kwantowe charakteryzuj¹ siê silnymi
korelacjami, co w praktyce czêsto oznacza, ¿e nie mo¿na w nich
stosowaæ technik perturbacyjnych. Modelami takim zajmuje siê
fizyka uk³adów silnie skorelowanych. (przypis Autora)) i nosz¹
nazwê cieczy nielandauowskich. W tych nowych uk³adach
zachodz¹ przejœcia fazowe i zwi¹zane z tymi przejœciami
kwantowe zjawiska krytyczne. Obecnie nie ma jeszcze pe³nej
teorii tych uk³adów, a znaczenie tej teorii jest fundamentalne dla
wielu dziedzin, co zosta³o zilustrowane przyk³adami – Józef
Spa³ek.

Po godzinnym wyk³adzie odby³a siê dyskusja, w której g³os
zabrali miêdzy innymi: Profesor Zygmunt B¹k, dr Bogdan
Wszo³ek, dr Rados³aw Szczêœniak z Instytutu Fizyki Politechniki
Czêstochowskiej. By³o to drugie Seminarium Profesora Spa³ka
w Akademii im. Jan D³ugosza – poprzednie, w roku 2001r. odby³o
siê w Wy¿szej Szkole Pedagogicznej.

30-te Seminarium Wydzia³u Matematyczno-Przyrodniczego
Akademii im. Jana D³ugosza odby³o siê 17 marca 2010 r.. Wyk³ad
Fizyk o ordynacjach wyborczych wyg³osi³ Profesor dr hab.
Kazimierz Rz¹¿ewski z Centrum Fizyki Teoretycznej Polskiej
Akademii Nauk w Warszawie i Uniwersytetu Kardyna³a Stefana
Wyszyñskiego. Seminarium odby³o siê   w  oddanej do u¿ytku
w listopadzie 2009 roku, wyremontowanej ze œrodków Unijnych,
Auli 22 Wydzia³u Nauk Spo³ecznych – Aleja Armii Krajowej 13/
15. Profesor R¿¹¿ewski, który by³ ju¿ z wyk³adami w AJD zwróci³
na to uwagê i na samym wstêpie wyk³adu powiedzia³, ¿e jest to
nowa piêkna Aula œwiadcz¹ca o rozwoju Akademii im. Jana
D³ugosza. Streszczenie wyk³adu przygotowane przez Profesora
Rz¹¿ewskiego: Ordynacje wyborcze od wielu lat przyci¹ga³y
zainteresowanie przedstawicieli nauk œcis³ych. Profesor
opowiada³ o swoich zainteresowaniach ordynacjami wy-
borczymi, o ró¿nych ordynacjach wyborczych pro-
porcjonalnych i wiêkszoœciowych do cia³ przedstawicielskich,
w szczególnoœci do parlamentu europejskiego. Profesor omówi³
œcis³e twierdzenia matematyczne zwykle w popularnej literaturze
streszczane jako twierdzenie o nieistnieniu ordynacji idealnej.
W wyk³adzie podane zosta³y ciekawostki ordynacji pre-
zydenckich. Na wstêpie Profesor powiedzia³ krótko, ¿e
o wyborach w Polsce Ludowej mówiæ nie bêdzie, bo o wszystkim
decydowa³a PZPR i mówienie o pseudo-wyborach nie ma sensu.

Profesor omówi³ ró¿nice miêdzy ordynacj¹ w Stanach Zje-
dnoczonych, gdzie zwyciêzca bierze wszystko, to znaczy ten,
który uzyskuje najwiêksz¹ iloœæ g³osów spoœród kandydatów
(nie jest wymagane by uzyska³ 50% + jeden g³os) a ordynacj¹
wiêkszoœciow¹, gdzie nale¿y uzyskaæ ponad 50% oddanych
g³osów, by odnieœæ zwyciêstwo czyli, 50% + jeden g³os.  I poda³
przyk³ad: w roku 1970 w Chile stosowano zasadê, ¿e zwyciêzca
bierze wszystko i wybory wygra³ Salvadore Allende, uzyskuj¹c
36,2% oddanych g³osów (nastêpny dwaj kandydaci – by³y
prezydent – Jorze Alessandri  (Partia Konserwatywno-Liberalna)
uzyska³ 34,9% i lider Partii Chrzeœcijañsko-Demokratycznej (PDC)
Radomiro Tomic uzyska³ 27,8%). Wprowadzi³ ostre reformy
prowadz¹ce Chile do socjalizmu. Wywo³a³o to gwa³towne sprze-
ciwy. W kraju szybko narasta³o napiêcie z protestami i strajkami.
11 wrzeœnia 1973 roku genera³ Pinochet przeprowadza zamach
stanu. Nie próbuj¹c wybieliæ zamachu stanu i póŸniejszej dy-
ktatury genera³a Pinocheta z represjami, Profesor wskaza³, ¿e
zwyciêzca wyborów uzyska³ tylko 36,2% oddanych g³osów,
a zaaplikowa³ gwa³towne reformy prowadz¹ce do ostrych
protestów. I kontrprzyk³ad: w jednym z krajów europejskich
w pierwszej turze przedstawiciel skrajnej prawicy uzyska³ 45%
oddanych g³osów. Zasada wiêkszoœciowa wymaga³a II tury –
pe³ne zwyciêstwo wymaga uzyskania ponad 50% oddanych
g³osów. Nastêpuje zjednoczenie partii umiarkowanych i ich
przedstawiciel maj¹cy w I turze 25% oddanych g³osów w II
turze uzyskuje ponad 50% oddanych g³osów, zwyciê¿a i napiêcie
ulega roz³adowaniu. Zatem zasada, ¿e zwyciêzca bierze wszystko
sprawdzi³a siê tylko w Stanach Zjednoczonych.

Prowadz¹cy Seminarium i autor sprawozdania, otwieraj¹c
dyskusjê udzieli³ sam sobie g³osu i poprosi³ Profesora o ponowne
wyœwietlenie mapy Stanów Zjednoczonych. Omawiaj¹c ordy-
nacje w Stanach Zjednoczonych, Profesor Rz¹¿ewski wyœwietli³
mapê USA z zaznaczeniem iloœci mandatów do Izby Re-
prezentantów. Pytaj¹cy zwróci³ uwagê, ¿e najwiêcej mandatów
ma Kalifornia, najmniej Alaska, mimo ¿e s¹ ogromnym stanem
powierzchniowo, maj¹cym z³o¿a gazu ziemnego i ropy naftowej,
niezwykle wa¿nym strategicznie. O wiele mniejsze Hawaje  maj¹
wiêcej mandatów w Izbie Reprezentantów.   Profesor opowiedzia³
¿artobliwie, ¿e na Alasce jest wiêcej bia³ych niedŸwiedzi, jak
ludzi, a ma³e Hawaje maj¹ wiêcej mandatów, bo potrzeba wiêcej
mieszkañców do obs³ugi du¿ej liczby turystów. Nastêpnie zada³
pytanie Profesor Zygmunt B¹k, Rektor Akademii Jana D³ugosza.

Zamykaj¹c seminarium, podziêkowa³em kolejno: dr Ewie
Bitner – dwukrotnie – jako wyk³adowcy maj¹cej wyk³ad przed
Seminarium, która skróci³a swój wyk³ad, by Profesor Rz¹¿ewski
móg³ rozpocz¹æ Seminarium i pozosta³a ze swoimi studentami
z Administracji i jako Zastêpcy Dyrektora Instytutu Zarz¹dzania
i Marketingu ds. Nauczania, w której gestii le¿y Aula Wydzia³u
Nauk Spo³ecznych. Profesorowi Romanowi Derbisowi – Dzie-
kanowi Wydzia³u Nauk Spo³ecznych, do którego zwróci³em siê
w pierwszej kolejnoœci. Profesor Derbis odpowiedzia³: „tak, ale
szczegó³y proszê ustaliæ z dr Ew¹ Bitner”. I Profesorowi
Zygmuntowi B¹kowi, Rektorowi Akademii im. Jana D³ugosza,
który na wiadomoœæ o wyk³adzie i jego temacie powiedzia³:
„wyk³ad masz rozpropagowaæ i przenieœæ do Auli Wydzia³u Nauk
Spo³ecznych”. Na listy wpisa³o siê prawie dwustu s³uchaczy,
tak¿e studentów i pracowników Instytutu Nauk Politycznych.
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Wysokociœnieniowe w³asnoœci stanu nadprzewodz¹cego
wybranych pierwiastków pierwszej grupy uk³adu okresowego
wyg³osi³ mgr Marcin Jarosik z Instytutu Fizyki Politechniki
Czêstochowskiej. Na wyk³adzie zosta³y przedstawione niezwyk³e
w³asnoœci stanu nadprzewodz¹cego indukuj¹cego siê w wy-
branych pierwiastkach pierwszej grupy uk³adu okresowego.
W szczególnoœci omówione zosta³y takie warunki, w których
wodór wystêpuje w stanie metalicznym lub nadprzewodz¹cym.
Przedstawiona zosta³a mo¿liwoœæ istnienia nadprzewodnictwa
w temperaturze wy¿szej ni¿ pokojowa. Omówione wyniki
pozwalaj¹ zrozumieæ termiczn¹ ewolucjê planet zbudowanych
g³ównie z wodoru, zwanych planetami jowiszowymi. Na za-
koñczenie wyk³adu omówione zosta³y niekonwencjonalne w³as-
noœci stanu nadprzewodz¹cego wystêpuj¹cego w licie. Przed-
stawione zagadnienia zosta³y zilustrowane najnowszymi
wynikami teoretycznymi i eksperymentalnymi – Marcin Jarosik.
Po wyk³adzie i dyskusji poprosi³em promotora pracy ma-
gisterskiej, magistra Jarosika, dr. Rados³awa Szczêœniaka z In-
stytutu Fizyki Politechniki Czêstochowskiej i magistra Jarosika
o omówienie pracy magisterskiej. Niestety, dr Szczêœniak by³
chory. Magister Jarosik omówi³ swoj¹ pracê magistersk¹ po czym
grupa jego kolegów – doktorantów z Politechniki Czê-
stochowskiej zasypa³a go pytaniami. Praca magisterska mgr.
Jarosika wraz za prac¹ magistersk¹ Dawida Kucharskiego
z Poznania uzyska³y wspólnie nagrodê III stopnia Polskiego
Towarzystwa Fizycznego za rok 2008.

33-cie Seminarium Wydzia³u Matematyczno-Przyrodniczego
Akademii im. Jana D³ugosza odby³o siê 5 maja 2010 r. Wyk³ad
Pr¹d spinowy i jego rola w elektronice spinowej wyg³osi³
Profesor dr hab. Józef Barnaœ – Laureat Medalu Mariana
Smoluchowskiego za rok 2008, kierownik Zak³adu Fizyki
Mezoskopowej, Wydzia³ Fizyki Uniwersytetu Adama Mic-
kiewicza i Instytutu Fizyki Molekularnej Polskiej Akademii Nauk
w Poznaniu. Streszczenie wyk³adu: Wa¿n¹ cech¹ uk³adów
wykazuj¹cych efekt GMR jest wystêpuj¹ce w nich zjawisko
indukowanego pr¹dem magnetycznego prze³¹czania. Efekt ten
jest wynikiem transferu spinu (momentu pêdu) od elektronów
przewodnictwa do lokalnej magnetyzacji, co mo¿e generowaæ
przejœcia miêdzy ró¿nymi orientacjami magnetyzacji (zapis
informacji). W pewnych warunkach transfer spinu mo¿e
wzbudzaæ precesyjne stany dynamiczne, w których energia jest
pompowana ze Ÿród³a pr¹du do uk³adu magnetycznego.
Szczególnie interesuj¹ce s¹ uk³ady, w których generacja stanów
precesyjnych w zakresie czêstoœci mikrofalowych zachodzi bez
koniecznoœci stosowania zewnêtrznego pola magnetycznego.
G³ównym kierunkiem badañ jest dzisiaj poszukiwanie metod
wytwarzania pr¹du spinowgo. W referacie omówione zosta³y
wa¿niejsze efekty s³u¿¹ce do jego generacji – Józef Barnaœ.

U¿yty skrót GMR wymaga wyjaœnienia: GMR z ang. Giant
MagnetoResistance – Gigantyczny magnetoopór (gigantyczna
magnetorezystancja) – jest to zjawisko kwantowomechaniczne
polegaj¹ce na powstawaniu bardzo du¿ego (olbrzymiego, gi-
gantycznego) magnetooporu na wielokrotnych cienkich warst-
wach oznaczanych  F/(NF/F)xN, gdzie N-liczba powtórzeñ dwu-
warstwy, F-ferromagnetyk, NF-diamagnetyk. Zjawisko zosta³o
odkryte przez grupê badawcz¹ Baibicha w roku 1988. Przyjmuje
siê, ¿e odkrycie tego zjawiska to pocz¹tek ery elektroniki spinowej

By³o to trzecie Seminarium Profesora Rz¹¿ewskiego
w Akademii im. Jana D³ugosza. Poprzednie odby³y siê w 2004
roku i 9 grudnia 2005 roku. Temat drugiego Seminarium O bardzo
zimnym gazie.

31-sze Seminarium Wydzia³u Matematyczno-Przy-
rodniczego Akademii im. Jana D³ugosza odby³o siê 14 kwietnia
2010 r. Wyk³ad Nadprzewodnictwo w temperaturze pokojowej:
mit czy realna perspektywa? wyg³osi³ Docent dr hab. Krzysztof
Rogacki z Instytut Niskich Temperatur i Badañ Strukturalnych
Polskiej Akademii Nauk we Wroc³awiu. Streszczenie wyk³adu:
Ponad 20 lat temu odkryto nadprzewodnictwo wyso-
kotemperaturowe, które znalaz³o szereg zastosowañ w ³atwej
do uzyskania temperaturze ciek³ego azotu. Do dzisiaj jednak
nieznany jest pe³ny opis mechanizmu prowadz¹cego do tego
zjawiska. Ostatnio pojawi³o siê wiele nowych materia³ów,
w których nadprzewodnictwo ma charakter egzotyczny. Prze-
jawy niekonwencjonalnego nadprzewodnictwa w tych ma-
teria³ach stwarzaj¹ szanse na zrozumienie istoty nad-
przewodnictwa wysokotemperaturowego i st¹d, byæ mo¿e,
przyczyni¹ siê do odkrycia zwi¹zku nadprzewodz¹cego
w temperaturze pokojowej. Czy materia³ taki, jeœli powstanie,
bêdzie mo¿na szeroko stosowaæ w przemyœle i technice? Wydaje
siê, ¿e z przyczyn doœæ fundamentalnych istniej¹ powa¿ne ogra-
niczenia w wykorzystaniu nadprzewodnictwa w temperaturach
bliskich temperaturze pokojowej. Podczas wyk³adu spróbujemy
ustaliæ zakres tych ograniczeñ oraz zastanowimy siê czy
nadprzewodnictwo w temperaturze ciek³ego azotu wystarczy,
aby wywo³aæ rewolucjê techniczn¹ – Krzysztof Rogacki.
W czasie wyk³adu Docent Rogacki wskaza³ jakiego rodzaju
trudnoœci stoj¹ przed szerszym zastosowaniem nad-
przewodnictwa, gdzie i na jak¹ skalê jest ono stosowane, podaj¹c
ceny, które na dzieñ dzisiejszy ograniczaj¹ zastosowanie.
Wyœwietli³ zdjêcia eksperymentalnych poci¹gów poruszaj¹cych
siê z prêdkoœciami kilkuset km/h, bo bez oporu kó³ – nad-
przewodnictwo! Zagadnienie nadprzewodnictwa wyso-
kotemperaturowego i nadzieje z jego zastosowaniem jest zatem
bardzo wa¿ne zarówno dla fizyków jak i ogó³u obywateli. Docent
Rogacki swój wyk³ad Nadprzewodnictwo w temperaturze
pokojowej: mit czy realna perspektywa? wyg³osi³ na 40-tym
ZjeŸdzie Fizyków Polskich w Krakowie we wrzeœniu 2009 roku,
a nastêpnie na zaproszenie: w Instytucie Fizyki Polskiej Akademii
Nauk w Warszawie, w Instytucie Fizyki Uniwersytetu Ja-
gielloñskiego, w Instytucie Fizyki Doœwiadczalnej Uniwersytetu
Wroc³awskiego – 6 listopada 2009 r. i innych oœrodkach. Za
zgod¹ Docenta Rogackiego zaprosi³em na wyk³ad Licealistów.
Grupa oko³o dwudziestu licealistów z I LO im. J. S³owackiego
przysz³a na wyk³ad ze swoj¹ nauczycielk¹, magister Katarzyn¹
Tazbir. Prywatnie dodam, ¿e pozna³em ¿onê Docenta Rogackiego
na ZjeŸdzie Fizyków Polskich w Krakowie w autobusie jad¹cym
do kopalni soli w Wieliczce. Nauczycielka fizyki w liceach
wroc³awskich – 30 lat pracy. Jak powiedzia³ mi Docent Rogacki:
„przerobi³em szko³ê od podstaw” i st¹d tak¿e piêkno wyk³adu,
którego mog¹ s³uchaæ i Profesorowie fizyki, i licealiœci. Dowodem
wymienione oœrodki.

32-gie Seminarium Wydzia³u Matematyczno-Przyrodniczego
Akademii im. Jana D³ugosza odby³o siê 28 kwietnia 2010 r. Wyk³ad
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zwanej spintronik¹. Zjawisko GMR wykorzystywane jest
w g³owicach odczytu twardych dysków i magnetycznych pamiê-
ciach  MRAM. Pierwszy raz zosta³o zastosowane w urz¹dzeniu
komercyjnym przez IBM w roku 1977. Za niezale¿ne odkrycie
efektu GMR Francuz Albert Fert i Niemiec Peter Grünberg
otrzymali 9 paŸdziernika 2007 roku Nagrodê Nobla z dziedziny
fizyki.W dyskusji po wyk³adzie wziêli udzia³: Prof. Zygmunt B¹k
oraz autor sprawozdania.

34-te Seminarium Wydzia³u Matematyczno-Przyrodniczego
Akademii im. Jana D³ugosza ju¿ w roku Akademickim 2010/2011
odby³o siê 20 paŸdziernika 2010 r. Wyk³ad Powszechna historia
techniki w pigu³ce wyg³osi³ Profesor dr hab. Boles³aw
Or³owski z Instytutu Historii Nauki Polskiej Akademii Nauk
w Warszawie. Na wyk³adzie Profesor Or³owski omówi³ swoje
dwie ksi¹¿ki. Najpierw: Powszechn¹ Historiê Techniki, Oficyna
Wydawnicza Mówi¹ Wieki, Warszawa 2010, a po siedmio-
minutowej przerwie Polska Przygoda z Technik¹, Wielkie
i ma³e sukcesy polskich in¿ynierów, wynalazców i menad¿erów,
Biblioteka Historyczna Instytutu Lotnictwa. Na wstêpie Profesor
Or³owski powiedzia³, ¿e odkrycia naukowe to jedno, a drugie to
wykorzystanie tych odkryæ. Wykorzystanie wymaga stworzenia
czegoœ, czego nie ma w przyrodzie. I to jest technika. Postêp
jest œciœle wykorzystany z zastosowaniem odkryæ, czyli z tech-
nik¹.  Pierwsza ksi¹¿ka omawia zbudowanie miêdzy innymi takich
urz¹dzeñ, jak: mosty, ko³o wodne, kana³y ¿eglowne, guma, stal,
barwniki syntetyczne, ¿elbet i beton wstêpnie sprzê¿ony, two-
rzywa sztuczne, w³ókna sztuczne, luneta, radar i radiolokacja,
reaktor, bomba j¹drowa, bomba wodorowa-termoj¹drowa, kolej,
samoloty, rakiety i wiele, wiele innych. Wszystko treœciwie,
zwiêŸle i na tle zmian politycznych i gospodarczych w krajach
europejskich, Stanach Zjednoczonych, Chinach i innych. Druga
ksi¹¿ka to techniczne osi¹gniêcia Polaków. I zacytujê Profesora:
„Polska przedwojenna – miêdzywojenna zbudowa³a w ci¹gu
nieca³ych 20 lat znacznie wiêcej ni¿ Polska obecna od roku 1989.
Budowa Gdyni – szczególna rola in¿. Tadeusza Wenda, nic nie
ujmuj¹c Eugeniuszowi Kwiatkowskiemu, budowa COP –
Centralny Okrêg Przemys³owy w wid³ach Sanu i Wis³y – Stalowa
Wola, daleko od granic, na terenie du¿ego bezrobocia i braku
przemys³u, zbudowanie wielu w³asnych samolotów i stworzenie
przemys³u lotniczego. Wszystko to bardzo, bardzo skrótowo
i odsy³am do wymienionych ksi¹¿ek. Na wyk³ad zaprosi³em
licealistów z I LO im. Juliusz S³owackiego. Przyszli ze swoj¹
nauczycielk¹ fizyki magister Katarzyn¹ Tazbir – dziêkujê”.

W dyskusji po pierwszej i po drugiej czêœci wyk³adu udzia³
wziêli m.in. autor notatki, jeden licealista i student historii (I rok,
II stopnia), który zapyta³ Profesora Or³owskiego o ogromn¹  biu-
rokracjê w cesarskich Chinach. Profesor odpowiedzia³, ¿e biuro-
kracja to nie tylko wynalazek i uci¹¿liwoœæ Chin. I poda³ przek³ad:
student obcokrajowiec za³atwia w Anglii sprawy pobytu w ci¹gu
20-30 minut, we Francji kilka dni. Inicjatywa zaproszenia
Profesora Or³owskiego wysz³a od dr Aliny Gil – Dyrektor
Instytutu Edukacji Technicznej i Bezpieczeñstwa. Dr Aliny Gil
dziêkujê za pomoc w organizacji Seminarium. Profesor Or³owski
pracowa³ w AJD w latach 2003 – 2004.

35-te Seminarium Wydzia³u Matematyczno-Przyrodniczego
Akademii im. Jana D³ugosza odby³o siê 10 listopada 2010 r.

Wyk³ad Transport ³adunku i ciep³a przez kropki kwantowe
wyg³osi³ Profesor dr hab. Karol Izydor Wysokiñski z Instytutu
Fizyki Uniwersytetu Marii Curie-Sk³odowskiej w Lublinie.
Streszczenie wyk³adu: Kropki kwantowe jako oddzielne struktury
lub elementy sk³adowe z³o¿onych nanouk³adów badane s¹ od
szeregu lat. Badanie pr¹du elektrycznego i cieplnego p³yn¹cego
przez kropkê kwantow¹ pomiêdzy dwoma elektrodami pozwala
na analizê w kontrolowany sposób zjawisk wielocia³owych. Do-
prowadzi³y one do szeregu wa¿nych odkryæ, m. in. zjawiska
Kondo. Na wyk³adzie zosta³y omówione podstawowe procesy
zachodz¹ce w takich strukturach, gdy elektrody s¹ normalne,
ferromagnetyczne lub nadprzewodz¹ce. Wa¿nym przyk³adem,
o którym te¿ bêdzie mowa s¹ kropki molekularne, w których
istotn¹ rolê odgrywa sprzê¿enie z jonowymi stopniami swobody
– Karol Izydor Wysokiñski.

Wyjaœnienie Efekt Kondo – oznacza termin u¿ywany w fizyce
cia³a sta³ego do okreœlenia ogó³u procesów odpowiedzialnych
za obserwowan¹ w niskich temperaturach (poni¿ej temperatury
Kondo) anomaln¹ zale¿noœæ oporu materia³u od temperatury,
zaobserwowan¹ po raz pierwszy przez W. J. de Hasa w roku
1934, wyt³umaczon¹ czêœciowo przez Juna Kondo w roku 1964,
oraz w pe³ni wyjaœnion¹ przez Kennetha G. Wilsona w roku
1975. Efekt Kondo jest efektem oddzia³ywania pojedynczych
magnetycznych atomów domieszki z elektronami przewodnictwa
materia³u diamagnetycznego. Efekt Kondo wystêpuje w me-
talach niemagnetycznych domieszkowanych atomami z niezero-
wym momentem magnetycznym zwi¹zanym ze spinem ele-
ktronów na orbitalu d. Przyk³adowo efekt Kondo wystêpuje
w z³ocie domieszkowanym ¿elazem, lub w miedzi domiesz-
kowanej kobaltem, przy czym efekt mo¿na zaobserwowaæ nawet
przy niewielkiej koncentracji domieszki. Temperatura Kondo jest
rzêdu kilku do kilkunastu, maksymalnie kilkudziesiêciu Kelwinów.

Wyk³ad trwa³ ponad godzinê. Dyskusja po wyk³adzie trwa³a
35 minut. Dyskutanci to: Profesor Zygmunt B¹k, Profesor Stefan
Giller, Profesor Arkadiusz Mandowski, Profesor Zdzis³aw
Stêpieñ, dr Rados³aw Szczêœniak z IF Politechniki Czêsto-
chowskiej, autor notatki. By³o to drugie Seminarium Profesora
Karola Izydora Wysokiñskiego w AJD. Uprzednie w roku 2002
w WSP.

Na zakoñczenie poda³em, ¿e 27 maja zostali wybrani
cz³onkami rzeczywistymi Polskiej Akademii Nauk: Profesor
Tomasz Dietl i Profesor Robert R. Ga³¹zka, obaj z Instytutu Fizyki
Polskiej Akademii Nauk w Warszawie. Profesor Robert R. Ga³¹zka
mia³ cztery Seminaria w AJD. Czwarte odby³o siê 14 paŸdziernika
2009 roku, PbTe – niezwyk³y pó³przewodnik. Cz³onkami
korespondentami Polskiej Akademii Nauk zostali wybrani
Profesor Ryszard Horodecki – wyk³ad w IF Politechniki
Czêstochowskiej w roku 2007 i Profesor dr hab. Józef Barnaœ.

Wszystkim wyk³adowcom dziêkujê za bardzo starannie
i piêknie wyg³oszone wyk³ady. Profesorom i Docentowi Ro-
gackiemu dziêkujê za przyjazd mimo wielu obowi¹zków.
Wszystkie wymienione Seminaria by³y jednoczeœnie Se-
minariami Czêstochowskiego Oddzia³u Polskiego Towa-
rzystwa Fizycznego.

Wojciech Gruhn
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Biblioteka Główna
AJD

BIBLIOTEKA W TELEFONIE KOMÓRKOWYM!?
Pytanie „Ksi¹¿ka czy plik, tradycja czy

nowoczesnoœæ?” stanowi³o myœl przewodni¹
I Krakowskiej Konferencji Bibliotek Naukowych zor-
ganizowanej w dniach 4-5 listopada 2010 r. przez Kra-
kowsk¹ Akademiê im. Frycza Modrzewskiego. Bardzo
szeroka tematyka konferencji dotyczy³a funkcjonowania
bibliotek naukowych w czasie rewolucji technologicznej
i globalnej cyfryzacji zasobów informacyjnych. W inte-
resuj¹cych referatach poruszano kluczowe zagadnienia zwi¹-
zane z tworzeniem, udostêpnianiem, wykorzystaniem, a tak-
¿e archiwizacj¹ zasobów tradycyjnych i cyfrowych oraz
omawiano wi¹¿¹ce siê z t¹ problematyk¹ zagadnienia prawne.
Prelegenci i uczestnicy konferencji zastanawiali siê, jak
wspó³istnienie nowych, dynamicznie rozwijaj¹cych siê
technologii i tradycyjnych metod udostêpniania zbiorów
wp³ywa na jakoœæ obs³ugi u¿ytkownika biblioteki naukowej.

Bior¹c czynny udzia³ w powy¿szej konferencji, pra-
cownice Biblioteki G³ównej AJD Agata Bo¿ek i Lena
Kamiñska-Mazur przedstawi³y referat dotycz¹cy Wykorzy-
stania telefonii mobilnej w dystrybucji us³ug biblio-tecznych.
Rozwój technologii mobilnych to przysz³oœæ Internetu.
Rosn¹ca liczba komórek napêdza bran¿e, które kilka lat temu
nie istnia³y: internetowe us³ugi mobilne, nawigacyjne, reklamy
w telefonach czy ca³y rynek programów na komórki. Urz¹-
dzenia telefonii mobilnej oraz us³ugi operatorów sieci GSM
staj¹ siê coraz bardziej nowoczesne, coraz tañsze a tym
samym powszechne. Telefon komórkowy to urz¹dzenie,
które mo¿e staæ siê w niedalekiej przysz³oœci komputerem
prawdziwie mobilnym, pozwalaj¹cym na dostêp do global-
nych zasobów informacji, tym samym wspomagaj¹cym
prace umys³ow¹ cz³owieka „zawsze i wszêdzie”. W³adze
uniwersytetów i szkó³ wy¿szych za granic¹ zdaj¹ sobie spra-
wê, ¿e studiuj¹cy m³odzi ludzie nale¿¹ do pokolenia, które
nie pamiêta czasów bez telewizora i komputera oraz nie wy-
obra¿a sobie ¿ycia bez telefonu komórkowego, s³u¿¹cego

mu nie tylko do rozmowy, ale tak¿e do czytania i pisania,
a coraz czêœciej do serfowania po Internecie (nazywane jest
ono przez socjologów „generacj¹ Y” lub „pokoleniem
ekranowym”). Uczelnie, których centrum uwagi stanowi
student, staraj¹ siê odpowiedzieæ na jego potrzeby i ocze-
kiwania, a nawet je wyprzedziæ. Dla bibliotek oznacza to,
z jednej strony utrzymanie siê w modelu hybrydalnym za-
sobów, a z drugiej - uwzglêdnienie w ofercie (w miarê mo-
¿liwoœci) odbiorców z mobilnymi oraz zminiaturyzowanymi
urz¹dzeniami elektronicznymi. Strony internetowe uczelni
i bibliotek przeznaczone dla „mobilnych” (wyposa¿onych
w nowoczesne telefony komórkowe czy smartfony) studen-
tów s¹ powszechne w Japonii, Stanach Zjednoczonych,
Europie Zachodniej.

Przegl¹daj¹c i analizuj¹c zagraniczne przyk³ady „bibliotek
mobilnych”, mo¿na stwierdziæ, ¿e prezentuj¹ i udostêpniaj¹
u¿ytkownikom informacjê poprzez:
· przystosowany do przegl¹dania za pomoc¹ telefonów

komórkowych katalog zasobów OPAC;
· „lekkie” wersje bibliotecznej strony internetowej wraz

z ww. katalogiem;
· mobilne aplikacje, kolekcje, przewodniki i instrukcje,
· SMS-owe kana³y komunikacji z u¿ytkownikiem, (umo-

¿liwiaj¹ce np. rezerwacjê, wypo¿yczanie, prolongatê);
· kody QR.

Nowoczesne technologie wykorzystywane w bibliote-
kach mog¹ zapewniæ u¿ytkownikom wygodê, oszczêdnoœæ
czasu oraz dostêpnoœæ przez ca³¹ dobê i z ka¿dego miejsca.
Dostosowanie systemu bibliotecznego do wymogów telefonii
mobilnej nie wymaga od bibliotek i uczelni rewolucyjnych
zmian. Tym bardziej nie mo¿na przejœæ obojêtnie wobec
zjawiska, które ma wp³yw na coraz wiêcej dziedzin ¿ycia,
a co wa¿ne, mo¿e zwiêkszyæ efektywnoœæ komunikacji nau-
kowej. Wdra¿anie nowych form kontaktu z u¿ytkownikiem
zwiêksza stopieñ wykorzystania zasobów i us³ug bibliotecz-
nych. Nowa technologia mo¿e byæ wykorzystana jako sku-
teczne narzêdzie bibliotecznego marketingu partnerskiego
(relacyjnego). Mobilna wersja interfejsu poszerzy mo¿liwoœci
kontaktu biblioteki z u¿ytkownikiem i odwrotnie. Nowo-
czesny u¿ytkownik bêdzie móg³ za pomoc¹ swojego telefonu
wejœæ na zawieraj¹c¹ szereg istotnych informacji mobiln¹
stronê internetow¹ biblioteki, przegl¹daæ katalog, dokonywaæ
rezerwacji, wypo¿yczeñ i prolongat, przegl¹daæ lub pobieraæ
zasoby zdigitalizowane. Równie¿ biblioteka mobilna mo¿e
przekazywaæ na te urz¹dzenia (w formie SMS-ów) szereg
komunikatów dotycz¹cych udostêpniania zasobów analo-
gowych i cyfrowych, dzia³alnoœci wystawienniczej i promo-
cji. W przypadku bibliotek akademickich tak zmodyfikowany
dostêp do zasobów mo¿e staæ siê jednym z elementów
uczelnianych platform e-learningowych.

Agata Bo¿ek
Lena Kamiñska-Mazur

Przyk³ad mobilnej strony internetowej Boston College University
Libraries, Ÿród³o:http://www.bc.edu/bc_org/avp/ulib/mobile-
services/index.html
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Od 1 wrzeœnia 2009 r. Wydzia³ Mate-
matyczno - Przyrodniczy (WMP) mieszcz¹cy

siê przy Al. Armii Krajowej 13/15 w Czêstochowie realizuje
projekt pt. Wykorzystaj szansê – zajêcia wyrównawcze,
kursy szkolenia i sta¿e kluczem do sukcesu na rynku
pracy. Projekt jest wspó³finansowany przez Uniê Europejsk¹
z Europejskiego Funduszu Spo³ecznego (EFS) w ramach
Programu Operacyjnego Kapita³ Ludzki (POKL) i skierowany
jest do studentów rozpoczynaj¹cych naukê na WMP w la-
tach: 2009-2011. Do najwa¿niejszych celów Projektu zalicza
siê:
· Rozszerzanie oferty edukacyjnej uczelni o zajêcia fa-

kultatywne w postaci programów wyrównawczych dla
studentów z zakresu matematyki i fizyki.

· Wspó³praca uczelni z pracodawcami i organizowanie
sta¿y zawodowych.

· Lepsze przygotowanie absolwentów do wejœcia na rynek
pracy poprzez kompleksowe wsparcie Akademickiego
Biura Karier (ABK).

· Wyrównanie szans edukacyjnych studentów wywo-
dz¹cych siê z ró¿nych œrodowisk, zw³aszcza z obsza-
rów o ograniczonym dostêpie do wiedzy i wykszta³cenia.

· Popularyzacja nauk matematyczno-przyrodniczych.
· Umo¿liwienie studentom zdobywania wiedzy na po-

ziomie akademickim w sposób bardziej efektywny.
· Wzrost atrakcyjnoœci oferty Wydzia³u oraz pozyskanie

wiêkszej liczby kandydatów.
W czerwcu bie¿¹cego roku zakoñczy³a siê pierwsza tura

zajêæ wyrównawczych w ramach projektu „Wykorzystaj
Szansê - zajêcia wyrównawcze, kursy szkolenia i sta¿e
kluczem do sukcesu na rynku pracy”. Wiêkszoœæ studentów
pierwszego roku Wydzia³u Matematyczno – Przyrodniczego
(WMP) zdecydowa³a siê skorzystaæ z proponowanego przez

projekt wsparcia, dziêki czemu otrzyma³a bogate wsparcie
merytoryczne oraz pomoce naukowe. Podczas zajêæ, stu-
denci mogli wyrównaæ, usystematyzowaæ, jak równie¿ po-
szerzyæ swoj¹ wiedzê z matematyki i fizyki. Zajêcia z fizyki
uzupe³nione by³y dodatkowymi wyk³adami, podczas których
odbywa³y siê pokazy doœwiadczeñ zwi¹zane z omawian¹
tematyk¹. Dziêki wsparciu projektu, zakupiono zestawy
eksperymentalne pozwalaj¹ce na:
· Demonstracjê zjawisk zwi¹zanych z ruchem falowym.
· Demonstracjê praw rz¹dz¹cym zjawiskiem foto-

elektrycznym, wyjaœnionym przez laureata Nagrody
Nobla z roku 1921 Alberta Einsteina.

· Demonstracjê dyfrakcji elektronów na kryszta³ach.
Zjawisko to odkryli Clinton Joseph Davisson i George
Paget Thomson, za co w roku 1937 otrzymali Nagrodê
Nobla.
Wa¿nym elementem projektu by³y indywidualne kon-

sultacje z matematyki i fizyki. Cieszy³y siê one du¿ym
zainteresowaniem studentów, a odbywa³y siê w terminach
dogodnych dla studentów.

W przeci¹gu ca³ego roku akademickiego uczestnicy pro-
jektu otrzymali pomoce naukowe przydatne podczas studiów
na WMP: kalkulatory, zeszyty, edukacyjne p³yty DVD,
pendrive-y, tablice naukowe, podrêczniki i inne. Szczególnie
przydatna okaza³a siê pozycja ksi¹¿kowa niedostêpna ju¿ w
ksiêgarniach pt. Pracownia Fizyczna Wspomagana Kom-
puterowo autorstwa Henryka Szyd³owskiego. Publikacja ta
zosta³a specjalnie dodrukowana dla studentów bior¹cych
udzia³ w projekcie „Wykorzystaj szansê …”, aby pomóc im
podczas zajêæ w ramach Pierwszej Pracowni Fizycznej.

W nadchodz¹cym roku akademickim, studenci ci, zo-
stan¹ objêci wsparciem doradcy zawodowego oraz psycho-
loga w celu okreœlenia w³asnego rozwoju zawodowego

i osobistej œcie¿ki kariery na aktualnym
rynku pracy. Zaplanowany jest atrakcyjny
cykl szkoleñ o nastêpuj¹cej tematyce:
· Profesjonalna wizytówka wzbudza

zainteresowanie – dlaczego nie nale¿y
lekcewa¿yæ swojego CV.

· List motywacyjny – potencjalna szansa
czy zbyteczna formalnoœæ.

· Wró¿ka na ostatnim miejscu – plano-
wanie i strategia w poszukiwaniu zatru-
dnienia.

· Wszystko ma mocne i s³abe strony –
sposoby poszukiwania pracy równie¿.

PROGRAM „WYKORZYSTAJ SZANSĘ”

Wykorzystaj szansę – zajęcia wyrównawcze, kursy, szkolenia i staże kluczem do sukcesu na rynku pracy Człowiek – najlepsza inwestycja. Projekt
współfinansowany przez Unię Europejską z Europejskiego Funduszu Społecznego w ramach Programu Operacyjnego Kapitał Ludzki

 Zestaw do badania zjawiska dyfrakcji elektronów, fot.: arch. R. Miedziñskiego
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· To pytanie mnie zaskoczy³o … – przygotowanie do
rozmowy kwalifikacyjnej.

· Ale¿ to nieporozumienie! – bariery i b³êdy w komu-
nikacji.

· Asertywnoœæ i poszukiwanie pracy – czy to siê da po-
godziæ?

· Nie przegap szansy – prawa i obowi¹zki poszukuj¹cych
pracy.

· Moje powo³anie to szefowanie – ABC dobrego biz-
nesplanu.

· Gdzie szukaæ pomocy – sieæ instytucji wsparcia.
Podobn¹ œcie¿k¹ pod¹¿¹ studenci rozpoczynaj¹cy naukê

na Wydziale Matematyczno – Przyrodniczym w roku 2010
i 2011. Dla nich projekt przewiduje:

W pierwszym roku studiów – zajêcia wyrównawcze
z matematyki i fizyki

W drugim roku studiów – wsparcie Akademickiego Biura
Karier w zakresie doradztwa zawodowego i rynku pracy

W trzecim roku studiów – sta¿e zawodowe,
finansowane przez projekt (dla trzydziestu najlepszych
studentów)

Swoj¹ opini¹ o projekcie podzieli³a siê z nami Pani Olga
Zalewska – studentka drugiego roku Ochrony Œrodowiska:

„Dziêki projektowi „Wykorzystaj Szansê…” pozby³am
siê wieloletnich uprzedzeñ do fizyki, które by³y wynikiem
niezrozumienia przedmiotu. W ramach zajêæ zosta³a mi ona
przedstawiona w sposób ciekawy i tak przystêpny, ¿e jestem
w stanie dostrzec j¹ w codziennym ¿yciu, a nie tylko

Życie studenckie
w ksi¹¿kach w formie skomplikowanych rysunków
i niezrozumia³ych wzorów. Zajêcia te da³y trochê œwie¿oœci
i nowego spojrzenia na zjawiska zachodz¹ce w fizyce,
przypomnia³y i utrwali³y znane ju¿ mi prawa, pokaza³y, ¿e
nie taka fizyka straszna jak j¹ maluj¹.

System testów na wejœciu da³ szansê sprawdzenia w³asnej
wiedzy i uzupe³nienia braków na zasadzie „to, o czym nie
pamiêta³am lub nie umia³am na pierwszym teœcie, ³atwiej
mi zapadnie w pamiêæ ew. do nastêpnego testu”. Nauczyciele
prowadz¹cy mieli du¿o cierpliwoœci i ¿yczliwoœci, dziêki cze-
mu zajêcia przebiega³y praktycznie bezstresowo i w mi³ej
atmosferze, a pokazy na wyk³adach ciekawie urozmaica³y
czas oraz pomaga³y w przyswojeniu wiedzy. Mo¿liwoœæ
skorzystania z konsultacji, tak¿e z tematów obowi¹zuj¹cych
w podstawowym programie studiów na Akademii, by³
gwarancj¹, ¿e w razie problemów ze zrozumieniem lub z termi-
nowym odbyciem zajêæ projektu, mogê powróciæ do omówio-
nego ju¿ tematu i uzyskaæ ¿yczliw¹ pomoc nauczycieli, tak,
¿e nic mnie nie omija i mam równe szanse z pozosta³ymi
uczestnikami.

Jestem zadowolona, ¿e uczestniczê w tym projekcie, bo
dziêki niemu na myœl o fizyce i matematyce pojawia siê na
mojej twarzy ciep³y uœmiech i zadowolenie. Choæ trochê
uda³o mi siê pokonaæ uprzedzenia i w³asne s³aboœci w tej
dziedzinie. Teraz ju¿ wiem, ¿e Fizyka jest wszêdzie,
a Matematyka nie musi byæ zagadk¹ nie do rozwi¹zania.”

dr Rafa³ Miedziñski

Od 9 do 22 sierpnia br. w siedzibie Zespo³u Pieœni i Tañca „Œl¹sk” trwa³y prace zwi¹zane z wykonaniem
ozdobnej polichromii w recepcji pa³acu. Artystyczn¹ prac¹ zajêli siê studenci Instytutu Plastyki Kierunku

Malarstwo z Akademii im. Jana D³ugosza w Czêstochowie. Ich zadaniem by³o ozdobienie reprezentacyjnej czêœci
koszêciñskiego zabytku.

Studenci ozdobili sufit holu znajduj¹cego siê na parterze pa³acu. To pierwszy etap ich prac, wkrótce bêd¹ tak¿e
malowaæ ozdobne ornamenty na œcianach pomieszczenia, które bêdzie s³u¿yæ Zespo³owi Pieœni i Tañca „Œl¹sk” jako
recepcja. M³odzi artyœci przyjechali do Koszêcina w ramach pleneru malarskiego, który jest elementem ich studenckich
praktyk. Opiekunem grupy jest dr hab. prof. Akademii im. Jana D³ugosza, Jaros³aw Kweclich – Kierownik Zak³adu
Malarstwa i Rysunku w Instytucie Plastyki.

Studenci wykonali na suficie malowid³a, których koncepcjê i projekt przygotowa³ Aleksander Harkawy z Instytutu
Plastyki czêstochowskiej Akademii. Wraz z Tadeuszem Kosel¹ – równie¿ pracownikiem naukowym Instytutu Plastyki –
czuwaj¹ tak¿e nad przebiegiem prac.

Projekt polichromii wzorowany jest na podobnych dzie³ach z pocz¹tku XIX wieku. Przez trzy tygodnie artyœci
wykonali prace na powierzchni
ok. 150 m kwadratowych, ozdo-
bili polichromi¹ 15 pól, na które
podzielony jest sufit. Mo¿na na
nich odnaleŸæ charakterystyczne
elementy muzyczne, uzbrojenia
oraz rozety i z³ocenia.

Ostatnie wykoñczenia malo-
wid³a trwa³y do 26 sierpnia.

MM
fot.: arch.

STUDENCI OZDOBILI PAŁAC W KOSZĘCINIE
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Akademia im. Jana D³ugosza w dniach 6 – 7 maja 2010 roku
sta³a siê miêdzynarodowym forum wymiany wspó³czesnej myœli
akademickiej studentów i m³odych pracowników nauki. Dziêki
zaanga¿owaniu pracowników naukowych i studentów uczelni,
zorganizowano Miêdzynarodow¹ Interdyscyplinarn¹ Kon-
ferencjê Studenckich Kó³ Naukowych i M³odych Naukowców
„Wielowymiarowoœæ i perspektywy nauki za progiem XXI
wieku”. Patronat nad wydarzeniem obj¹³ Jego Magnificencja
Rektor Akademii im. Jana D³ugosza, dr hab. in¿. prof. AJD
Zygmunt B¹k.

Komitet Organizacyjny, kierowany przez dr Edytê Wi-
dawsk¹, rozpocz¹³ prace  z kilkumiesiêcznym wyprzedzeniem.
Funkcjê Sekretarza objê³a dr Katarzyna Kowal. Przy wspó³pracy
dr Anny Œliwiñskiej-Wyrzychowskiej, dr Doroty Bereziñskiej,
mgr Anny Cholewy-Purga³ oraz studentów:  Alicji Wielockiej,
Marcina Hausera, Justyny Bugajczyk, Katarzyny Ga³wy, Pauli
Praski, Magdaleny Szmejdy, Rafa³a
¯aka, Justyny Rodasik, na czele z mgr.
Micha³em Rozpondkiem, Przewodni-
cz¹cym Komitetu Studenckiego, opra-
cowano i z sukcesem zrealizowano
program konferencji.

Ogromnego wsparcia udzieli³
organizatorom Prorektor ds. Naucza-
nia i Wychowania, dr hab. prof. AJD
Eligiusz Ma³olepszy, pomys³odawca
niniejszej Konferencji, oraz prof. dr.
hab. Józef Drabowicz, Prorektor ds.
Nauki. Komitet Naukowy Konferencji,
w którego pracach uczestniczyli tak¿e
dr hab. prof. AJD Jaros³aw Kweclich,
Prorektor ds. Rozwoju, dr hab. prof.
AJD Dariusz Z³otkowski, Dziekan
Wydzia³u Filologiczno-Historycz-
nego, oraz dr hab. prof. AJD Romuald
Derbis, Dziekan Wydzia³u Nauk Spo-
³ecznych, czuwa³ nad wykonaniem
zadañ organizacyjnych i przebiegiem
Konferencji.

Ide¹ Konferencji by³o stworzenie
miêdzynarodowego i interdyscy-
plinarnego forum dla wymiany myœli,
wyników badañ naukowych oraz
osi¹gniêæ studentów i m³odych sta-
¿em pracowników naukowych, repre-
zentuj¹cych wielorakie dziedziny
wiedzy, w kontekœcie ich wieloaspek-
towoœci, z³o¿onoœci i wspó³zale¿noœci.
Niezwykle istotna by³a dla m³odych
adeptów nauki mo¿liwoœæ bezp³at-
nego uczestniczenia w Konferencji
dziêki wsparciu w³adz AJD, zaanga-
¿owaniu organizatorów i znakomitej
wspó³pracy studentów Uczelni.

Uczestnicy konferencji pre-
zentowali wyniki swych badañ
w piêciu blokach tematycznych:
- Kultura, sztuka i spo³e-

czeñstwo,
- Wspó³czesne wyzwania peda-

gogiczne,
- Filologie nowego tysi¹clecia,
- Historia a wspó³czesnoœæ,
- Uznane idee i nowe hipotezy w naukach matematyczno-

przyrodniczych.
Prezentacje prac naukowych i artystycznych mog³y przyj¹æ

formê: referatu, pokazu multimedialnego, posteru, ekspozycji
prac oraz koncertów. Wyst¹pienia odbywa³y siê w jêzyku wy-
branym przez prelegenta (polskim, angielskim, niemieckim,
rosyjskim, ukraiñskim, s³owackim), w sekcjach wy³onionych

w poszczególnych blokach tematycznych
i prowadzonych przez moderatorów, spe-
cjalizuj¹cych siê w danej dziedzinie.

Do aktywnej pracy w³¹czyli siê stu-
denci Akademii, zajmuj¹c siê sprawami
organizacyjnymi oraz przygotowaniem
zaplecza niezbêdnego do przyjêcia ogrom-
nej liczby goœci z Polski i Europy. By³a to
doskona³a okazja do praktycznego wyko-
rzystania umiejêtnoœci zdobywanych
w trakcie studiów. Studenci Instytutu Filo-
logii Obcych s³u¿yli pomoc¹ jako t³umacze
i przewodnicy po Uczelni i Czêstochowie,
wspomagani przez wolontariuszy innych
Wydzia³ów. Jedn¹ z idei Konferencji by³a
aktywizacja rodzimego œrodowiska stu-
denckiego na rzecz promowania nauki.

Zaproszenie do udzia³u w Konferencji,
rozes³ane do oœrodków akademickich
w kraju oraz zagranicznych uczelni part-
nerskich, spotka³o siê z entuzjastycznym
odzewem. Czynny udzia³ w konferencji
zg³osi³o ³¹cznie 160 osób, w tym 20 goœci
z zagranicy. Chêæ biernego uczestnictwa
zg³osi³o 18 osób. Akademia im. Jana D³u-
gosza przyjê³a prelegentów z g³ównych
oœrodków akademickich w Polsce, a tak¿e
z uniwersytetów w Rosji (w Jekateryn-
burgu), S³owacji (w Ru¿omberoku i ¯ili-
nie,) i na Ukrainie (w Ja³cie, Chersoniu
i Sewastopolu).

Dwudniowe obrady odbywa³y siê
w budynku Akademii im. Jana D³ugosza
przy al. Armii Krajowej 13/15 i, mimo
ogromnej przestrzeni, korytarze i sale wy-
k³adowe Uczelni by³y wype³nione nie tylko
przez uczestników Konferencji,  lecz rów-
nie¿ przez studentów i mieszkañców Czê-

MIĘDZYNARODOWA
KONFERENCJA STUDENTÓW

Fot.: J. Bugajczyk
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stochowy, którzy pragnêli wys³uchaæ ciekawych wyst¹pieñ oraz
wzi¹æ udzia³ w panelowych dyskusjach.

Inauguracjê obrad Konferencji wype³ni³y wyk³ady plenarne
wyg³oszone przez: prof. zw. dr. hab. Marka S. Szczepañskiego
z Uniwersytetu Œl¹skiego oraz prof. zw. dr. hab. Miros³awa Poncz-
ka z Akademii Wychowania Fizycznego w Katowicach, a tak¿e
wystêp Chóru AJD pod kierownictwem dr. Przemys³awa Jezio-
rowskiego.

Konferencji towarzyszy³ równie¿ szereg imprez dodatko-
wych, dziêki którym zosta³o zawartych wiele przyjaŸni i kontak-
tów. Uczestnicy Konferencji oraz wszyscy chêtni mogli po-
dziwiaæ bezp³atne pokazy w Planetarium Akademii im. Jana
D³ugosza, które cieszy³y siê ogromnym powodzeniem. Zorga-
nizowano równie¿ wystêp Studenckiego Ko³a Teatralnego
„naJana”, tworzonego przez studentów Wydzia³u Filologiczno-
Historycznego. Wieczornym punktem programu artystycznego
by³ koncert duetu szantowego „oJtaM” tworzonego przez
Justynê Rodasik, studentkê AJD, oraz Marka Mazurskiego, któ-
ry odby³ siê w jednej z najbardziej urokliwych z czêstochowskich
kawiarenek – „Cafe Belg”.

Pierwsza, Miêdzynarodowa Interdyscyplinarna Konferen-
cja Studenckich Kó³ Naukowych i M³odych Naukowców „Wie-

lowymiarowoœæ i perspektywy nauki za progiem XXI wieku”
zakoñczy³a siê niew¹tpliwym sukcesem, który potwierdzaj¹
pochlebne opinie i liczne podziêkowania prelegentów i uczestni-
ków. To niezwyk³e przedsiêwziêcie by³o okazj¹ nie tylko do
publicznej prezentacji efektów badañ, ale przede wszystkim do
wymiany pogl¹dów i nawi¹zania nowych kontaktów, które
z pewnoœci¹ wspieraj¹ badania naukowe wszelkich dziedzin.
Dla wielu najm³odszych uczestników Konferencja by³a ponadto
cenn¹ mo¿liwoœci¹ zmierzenia siê z wyzwaniem pracy naukowej
i pocz¹tkiem rozwoju samodzielnej kariery akademickiej.

Interdyscyplinarny dialog m³odych i przysz³ych naukow-
ców ukaza³ najnowsze zdobycze oraz realne perspektyw rozwoju
nauki kolejnych dekad XXI wieku oraz umo¿liwi³ uzyskanie
wgl¹du w stan wspó³czesnej nauki rozwijanej w oœrodkach
akademickich w Polsce i za granic¹. Trwaj¹ce obecnie prace
przygotowuj¹ce publikacjê pokonferencyjn¹, realizowan¹ przez
Wydawnictwo Akademii im J. D³ugosza w Czêstochowie,
pozwalaj¹ ¿ywiæ nadziejê, i¿ idea konferencji nie zaniknie i bêdzie
w kolejnych latach promowana przez pracowników i studentów
naszej Uczelni.

mgr Micha³ Rozpondek

Studenckie Ko³o Badañ Spo³ecznych zosta³o
utworzone 14 marca 2002 roku i dzia³a przy Zak³adzie

Socjologii Wydzia³u Nauk Spo³ecznych Akademii im. Jana D³u-
gosza w Czêstochowie. Obecnie jestem jego opiekunem, a cz³on-
kami SKBS s¹ studenci pedagogiki: Jakub Cyptor, Micha³ Dob-
rzyñski, Zofia Owczarek, Anna Siek, Agnieszka Sproch i Marta
Ujma.

 W 2010 roku, w zwi¹zku z moim zainteresowaniem tradycj¹
i dziedzictwem kulturowym, zapropono-
wa³am, aby SKBS podjê³o problematykê
gin¹cych zawodów. Jako pierwszy z rze-
mios³ wybra³am wikliniarzy z okolic Rud-
nika nad Sanem. Forma kilkudniowego
obozu badawczego na ten temat spot-
ka³a siê z du¿ym aplauzem cz³onków
Ko³a. W drugiej po³owie kwietnia poje-
chaliœmy wraz z drugim ówczesnym opie-
kunem dr Katarzyn¹ Kowal zrealizowaæ
nasze plany badawcze dotycz¹ce „Tra-
dycji i nowoczesnoœci w roli zawodowej
wikliniarza na przyk³adzie spo³ecznoœci
Rudnika”. Szansa poznania respon-
dentów, ich ¿ycia i œrodowiska, w jakim
funkcjonuj¹, a tak¿e problemów, z jakimi
siê borykaj¹, okaza³a siê niezwykle cen-
na. By³o to mo¿liwe dziêki przepro-
wadzeniu z wikliniarzami indywidualnych
wywiadów pog³êbionych. Rudnik nad
Sanem uwa¿any jest za stolicê polskiej
wikliny. Naszym dobrym duchem, po-
œrednicz¹cym w kontaktach z niektórymi
wikliniarzami, by³a Pani Maria Zygmunt,
pracuj¹ca w bibliotece Miejskiego
Oœrodka Kultury w Rudniku i doskonale

znaj¹ca interesuj¹ce nas œrodowisko. Okoliczni mieszkañcy oka-
zali siê bardzo goœcinni i przewa¿nie chêtnie udzielali wywiadów.
£¹cznie uda³o nam siê porozmawiaæ z trzydziestoma piêcioma
osobami, które zajmuj¹ siê, b¹dŸ te¿ kiedyœ zajmowa³y siê rêko-
dzie³em wikliniarskim. Ka¿da z tych osób swym doœwiadczeniem
ubogaca³a nasz¹ wiedzê na temat tego¿ tradycyjnego zawodu.
Mieliœmy okazjê zapoznaæ siê z ca³ym procesem wyplatania, po-
cz¹wszy od sadzenia wikliny, poprzez jej suszenie i korowanie,

a¿ do ostatecznego efektu, jakim jest
dobry wyrób wikliniarski, który
ogl¹daliœmy w formie koszyków, mebli
lub form bardziej fantazyjnych, jak na
przyk³ad wiklinowego samochodu
marki syrenka. Dziêki temu, ¿e
poznaliœmy badanych, dowiedzie-
liœmy siê, jak pracoch³onny i wyma-
gaj¹cy cierpliwoœci jest to zawód.
Podstawowym problemem rudnic-
kiego œrodowiska wikliniarskiego jest
natomiast niska op³acalnoœæ tego
rzemios³a, nosz¹cego przecie¿ nie-
rzadko znamiona rêkodzie³a artystycz-
nego. By³o to niew¹tpliwie ciekawe
i godne polecenia doœwiadczenie.
W czasie wakacji studenci wykazali
siê du¿¹ wytrwa³oœci¹ i cierpliwoœci¹
dokonuj¹c transkrypcji przeprowa-
dzonych wywiadów. W tej chwili pra-
cujemy nad ksi¹¿k¹, bêd¹c¹ pok³o-
siem obozu badawczego pt. „Przemia-
ny kultury pracy œrodowiska wikli-
niarskiego na przyk³adzie spo³ecz-
noœci Rudnika nad Sanem”.

Anna Konert

SKBS - WSPOMNIENIE Z OBOZU BADAWCZEGO

Fot.: arch. SKBS
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Piêknego majowego ranka, gdy s³oñce budzi³o
siê ze snu grupa studentów Sekcji Ekologii i Ochro-

ny Œrodowiska Ko³a Naukowego dzia³aj¹cego na Wydziale
Matematyczno-Przyrodniczym Akademii im. Jana D³ugosza
w Czêstochowie z poœpiechem bieg³a w kierunku dworca z wielk¹
nadziej¹, i¿ œrodek transportu w postaci poci¹gu jeszcze nie od-
jecha³. „Uff” – westchnêli z ulg¹ zdyszani zaraz po wejœciu do
wagonu. Nie minê³a minuta, a lokomotywa ruszy³a. Studenci
pe³ni pozytywnej energii i ciekawoœci magii miejsca bêd¹cego
celem ich wycieczki, nie potrafili powstrzymaæ emocji.

Po dwóch godzinach, gdy poci¹g zatrzyma³ siê na stacji –
Rogowo – rz¹dni przygód m³odzi przyrodnicy poœpiesznie wy-
siedli, udaj¹c siê ku mapie miasteczka, do którego w³aœnie przy-
byli. Kieruj¹c siê znakami wskazuj¹cymi drogê do celu, dotarli
na miejsce. Przekraczaj¹c bramê wejœciow¹ do tej bajecznej krainy
o nazwie Arboretum, m³odzi podró¿nicy zaledwie mogli przy-
puszczaæ, ¿e bêdzie to czas niezapomniany. Ju¿ u wejœcia zostali
powitani przez dot¹d nieznane im gatunki roœlin, wygl¹daj¹ce
niczym têcza le¿¹ca na ziemi. Im dalej kierowali siê w g³¹b, tym
bardziej nie mogli siê nadziwiæ, ile piêkna znajduje siê w jednym
miejscu. Na obszarze 53 ha rogowskiego Arboretum mogli zo-
baczyæ a¿ 2500 gatunków oraz odmian drzew i krzewów.

Obecnie kolekcje dendrologiczne na tym terenie s¹ jednymi
z najwiêkszych i najcenniejszych w Polsce. Podczas spaceru po
tym rajskim ogrodzie studenci poznawali roœliny zielne, drze-
wiaste i tropikalne, których nigdy wczeœniej nie mieli okazji zoba-
czyæ. By³a to miêdzy innymi magnolia wielkokwiatowa (Mag-
nolia grandiflora), sosna d³ugoigielna (Pinus palustris) czy
œliwa wiœniowa (Prunus cerasifera). Ich uwadze tak¿e nie umkn¹³
dwustuletni konar drzewa budz¹cy podziw niejednego turysty.
Nie ominêli te¿ alpinarium oraz leœnych powierzchni doœ-

wiadczalnych. W tym pierw-
szym mo¿na by³o obejrzeæ
ponad 400 gatunków i odmian
roœlin oraz krzewów i drzew
pochodz¹cych z gór ca³ego
œwiata. S¹ to na przyk³ad
strzeliste œwierki serbskie (Pi-
cea omorika), kszta³tne limby
(Pinus cembra), srebrzyste
jod³y kalifornijskie (Abies concolor). Natomiast leœne po-
wierzchnie doœwiadczalne bardzo malowniczo zdobi³y poletka
z cyprysikiem groszkowym (Chamaecyparis pisifera), sosn¹
¿ó³t¹ (Pinus ponderosa) oraz choin¹ zachodni¹ (Tsuga hete-
rophylla).

Pe³ni zachwytu nawet nie zauwa¿yli, i¿ ciekawoœæ zapro-
wadzi³a ich w miejsce bardziej przypominaj¹ce puszczê ni¿ ogród
botaniczny. By³ to bynajmniej las nieuczêszczany przez turystów.
Z racji tego, i¿ poprzedniego dnia niebo nie szczêdzi³o ziemi wo-
dy w postaci deszczu, m³odzi podró¿nicy spotkali na swojej
drodze liczne rozlewiska i ogromne b³oto, niepasuj¹ce raczej do
tamtego krajobrazu.

Jedna ze studentek – wielbicielka granatowych kuleczek,
zwanych borówk¹ czarn¹ czy te¿ bardziej powszechnie jagodami,
nie mog³a siê oprzeæ i odmówiæ sobie przyjemnoœci zjedzenia
kilku z nich. Podczas gdy ona robi³a sobie jagodowy piknik, po-
zostali nie zatrzymywali siê ani na chwilê. Po tej rozkosznej uczcie
dla podniebienia zadowolona uda³a siê pospiesznym i pe³nym
nadziei krokiem, i¿ zdo³a do³¹czyæ do grupy niepostrze¿enie.
By³oby pewnie tak, gdyby nie ma³a przygoda, która przydarzy³a
siê jej po drodze. Przeskakuj¹c kolejno przez ka³u¿e niczym ma³a
dziewczynka nie s¹dzi³a, ¿e za chwilê dobra zabawa zamieni siê
w b³otne spa dla jej stóp. Przynajmniej o ile w pierwszej chwili
nie by³a to dla niej zbyt zabawna sytuacja, to po dogonieniu
swoich towarzyszy dla nich z pewnoœci¹ by³ to powód nie tylko
do jednego uœmiechu. Sama g³ówna bohaterka tego zdarzenia
œmia³a siê z samej siebie, zu¿ywaj¹c kolejn¹ paczkê chusteczek
w nadziei, i¿ nim wsi¹d¹ do powrotnego poci¹gu bêdzie wygl¹daæ
bardziej przyzwoicie ni¿ w obecnej chwili.

Po prze¿ytych przygodach niespodziewanie trafili na drogê
wiod¹c¹ ku wyjœciu z Arboretum. Pe³ni wspomnieñ, wiedzy
i zachwytu m³odzi podró¿nicy musieli opuœciæ to wspania³e
miejsce, kieruj¹c siê w stronê dworca. By³ to czas, który z uœmie-
chem i radoœci¹ wspominaj¹ po dziœ dzieñ.

Klaudia Rogula,
fot.: arch.

CZAR PRZYRODY
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STUDENCI STAWIAJĄ DEBATUJ¥ I WYBIERAJ¥
W którym kierunku powinien pójœæ rozwój Czêstochowy, jak uatrakcyjniæ ofertê kulturaln¹ miasta, co ze sportem,

uniwersytetem czêstochowskim czy s³u¿b¹ zdrowia, kto ma tworzyæ miejsca pracy i dbaæ o rozwój infrastruktury – na
te i wiele innych pytañ starali siê odpowiadaæ i przekonywaæ do swoich programów kandydaci na prezydenta Czêstochowy.
Studenci dopisali. Nie brakowa³o owacji (mniejszych i wiêkszych) dla kolejnych
wypowiedzi i wizji Czêstochowy po listopadowych wyborach. Na zakoñczenie
odby³o siê ma³e prareferendum, w którym zag³osowali uczestnicy debaty.
Wygra³ Krzysztof Matyjaszczyk (77 wa¿nych g³osów), dalsze miejsca: Izabela
Leszczyna (73), Artur Warzocha (34), Grzegorz Wiêciorkowski (12), Tadeusz
Wrona (9), Jerzy Kocyga (7). W sumie oddano 284 g³osy, 5 uznano za
niewa¿ne. Chocia¿ dla jednych to zabawa, a dla innych sposób na poznanie
kandydatów, to organizatorzy – Ko³o Naukowe Politologów z Instytutu Nauk
Politycznych AJD wypadli jako profesjonalni moderatorzy debaty. Spotkanie
odby³o siê w auli Wydzia³u Nauk Spo³ecznych  AJD (9 listopada). Dyskusja
poch³onê³a ok. dwóch godzin. Emisje materia³u z debaty zapowiedzia³a
czêstochowska TV „Orion”, w czwartek 11 listopada.

MM

25 wrzeœnia, w Auli
Akademii im. Jana D³u-

gosza w Czêstochowie przy ul. Wa-
szyngtona 4/8 odby³y siê Otwarte
Ogólnopolskie Mistrzostwa Czêsto-
chowy w Szachach Szybkich o Pu-
char JM Rektora Akademii im. Jana
D³ugosza, dr hab. in¿. Zygmunta
B¹ka, prof. AJD. Patronat honorowy
nad imprez¹ obj¹³ Senator Rze-
czypospolitej Polskiej, Andrzej
Szewiñski

Do rywalizacji przyst¹pi³o blisko
stu zawodników, w tym bardzo silna
czo³ówka z dwoma m³odymi polskimi Arcymistrzami – Woj-
ciechem Morand¹ i Dariuszem Œwierczem. Zawody rozegrano
na dystansie dziewiêciu rund, tempem 15 minut partia na za-
wodnika. Zwyciê¿y³ GM Wojciech Moranda reprezentuj¹cy
UMKS „¯ak” Kielce, pokonuj¹c w ostatniej rundzie utalento-
wanego czêstochowianina Maæka Klekowskiego. Drugie
miejsce wywalczy³ br¹zowy medalista ostatnich Mistrzostw
Œwiata Juniorów do lat 20,  GM Dariusz Œwiercz, zawodnik KSz
Polonia Wroc³aw, a na miejscu trzecim uplasowa³ siê Adam Cie-
œla, reprezentant UKS „Hetman” Czêstochowa. Rywalizacjê
wœród kobiet wygra³a, zajmuj¹c 13 miejsce w turnieju, Mistrzyni
Miêdzynarodowa WIM Katarzyna Toma, reprezentuj¹ca KSz
Drakon Lublin. Po zakoñczonej rywalizacji uroczyœcie wrêczono
Puchary i nagrody laureatom.

Mistrzom Czêstochowy, Wojciechowi Morandzie i Katarzy-
nieTomie osobiœcie wrêczy³, ufundowane przez siebie, Puchary
i nagrody, gospodarz zawodów, JM Rektor AJD, dr hab. in¿.
Zygmunt B¹k, prof. AJD. Dariuszowi Œwierczowi nagrodê
i Puchar Pierwszego Wicemistrza Czêstochowy, ufundowane
przez JM Rektora Akademii Polonijnej w Czêstochowie, ks.
pra³ata, dr. hab. Stanis³awa £upiñskiego, prof. AP, wrêczy³a
Pierwszy Prorektor Akademii Polonijnej, dr Maria Urbaniec.

Z r¹k Pani Rektor nagrodê i Puchar
Drugiego Wicemistrza Czêstochowy,
ufundowane przez  JM Rektora Wy¿szej
Szko³y Hotelarstwa i Turystyki w Czê-
stochowie, prof. dr. hab. Wies³awa
Gworysa, otrzyma³ Adam Cieœla.
Nagrodê za czwarte miejsce i Puchar dla
najlepszego juniora z Czêstochowy,
ufundowany przez Przewodnicz¹cego
Zarz¹du Miejskiego Szkolnych Zwi¹z-
ków Sportowych w Czêstochowie Pa-
na Kazimierza Siciaka, odebra³ Maciej
Klekowski. Maciek reprezentuje obecnie
UKS „Hetman Koronny”  Trzebinia, ale

rok temu jako zawodnik UKS „Hetman” Czêstochowa, klubu,
w którym siê wychowa³, zdoby³ Puchar Polski Juniorów do lat
18 w szachach szybkich. Nagrodê za pi¹te miejsce otrzyma³ FM
Jacek Flis, zawodnik UKS „Hetman” Czêstochowa. Dyplomy
i nagrody rzeczowe pozosta³ym laureatom oraz zwyciêzcom kla-
syfikacji juniorów wrêczy³ Radny Miasta Czêstochowy, Pan
Jacek Krawczyk. Z r¹k Pana Dyrektora Krawczyka, tym razem
reprezentuj¹cego Senatora Rzeczypospolitej Polskiej Andrzeja
Szewiñskiego, patrona honorowego Mistrzostw i fundatora na-
gród „Nadzieja Czêstochowy”, nagrody te otrzymali laureaci
klasyfikacji juniorów do lat 10, Aleksandra Konieczna i Daniel
Kucharski. Pe³ne wyniki turnieju dostêpne s¹ na stronie http://
www.chessarbiter.com/turnieje/t_5557/.

Zawody zorganizowa³ i przeprowadzi³ Uczniowski Klub
Sportowy „Hetman” Czêstochowa. Impreza otrzyma³a wsparcie
Prezydenta Miasta Czêstochowy, a dziêki zaanga¿owaniu siê
czêstochowskich Uczelni jest szansa, ¿e na sta³e wejdzie do ka-
lendarza czêstochowskich szachów i czêstochowskiego sportu.
W nastêpnych latach gospodarzami Mistrzostw bêd¹ Akademia
Polonijna w Czêstochowie oraz Wy¿sza Szko³a Hotelarstwa
i Turystyki w Czêstochowie.

Bogus³aw Snarski

PRESTIŻOWE MISTRZOSTWA W SZACHACH

Fot.: MM

Dyrektor Instytutu Nauk Politycznych prof. Jerzy Sielski
prezentuje kandydatów, fot.: arch.
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Wystawê
prezentuj¹c¹
historiê Akademii
im. Jana D³ugosza
mo¿na równie¿
zobaczyæ na
stronie
www.ajd.czest.pl
lub w holu przy
rektoracie
w budynku
g³ównym AJD.
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